


C A IX A  D’ESTALVIS 
PROVINCIAL 
DE GIRONA

# # #

Agència Urbana PONT MAJOR 
C/ Pont Major, 20 - Telèfon 20 96 32

# # #



Editorial
D P CCIÓ
C ;ell d'Edició
F »ACCIÓ
f cís Casassa 
ic el Rincón 
'laxis Baix 
■’a.rici Tixis 
Qt im Rodríguez 
Nicolau Pichardo 
)c>ep Bou 
A: 5umpció Vila 
jcan Pallàs 
jciep  Brugada 
lo di Canigueral 
M aties Martí 
EDITEN
U i ió Esportiva Sarrià 
A V. Pla de l'Horta 
A. vT Sarrià de Dalt 
A V. Sarrià de Ter 
A V. Pont Major 
Consell Municipal de Sarrià
COORDINACIÓ
Guillem Ramos i Catà

ADMINISTRACIÓ
Ju i Masó
COL·LABORADORS
lordi Mercader.
;osep Gispert, Jordi Ribera 
José A. Salmerón 
COL·LABOREN en aquest 
número:

Parròquia de Sarrià de Ter

IM PRtSSIO
Impremta Pagès 
Tipografia-Offset 
Tel. 42 01 07 - Anglès 
Dipòsit Legal: Gi. n .° 2-1980

La Revista POBLE, agraeix a 
totes les Entitats tant so
cials com comercials, llur 
col·laboració.- No es fa res
ponsable de les opinions 
dels seus col·laboradors.

S U M A R I

LA  FE S TA  M A JO R  1980,

QUE S I N A P S ... QUE S I XEREVIES...

Les "Festes Majors" dels pobles catalans tenen uns arrelaments 
històrics d'encà el segle XIII; anem a dir amb això que la festa Major, pels 
catalans, no és una cosa que ens sigui més o menys recent. A Sarrià no 
tenim una tradició tan arrelada, ni de bon trós, perb vaja, una bona tradició 
folklòrica, sí que la posséim.

Enguany, amb un bon feix de "festes majors" a l'esquena ens 
disposem a reviure novament la solemnitat de la nostra festa anual. Festa, 
que pels uns no és el que desitjarien, pels altres és mig soportable, i pels 
que l'organitzen n'és un benefici o una càrrega marcada anualment en el 
calendari, qui sap!.

Bé, senyors potser amb una llarga experiència, enguany hem tornat 
a caure en els mateixos errors de fa deu anys, segur que la "festa" es pot 
millorar, ara ja està tot a punt de solfa, ja no hi podem fer res. Podem 
pensar només que ja madurarà, que ja l'esmenarem, però ara una cosa és 
ben certa, enguany tenim novament FESTA M AJOR, i això a hores d'ara 
és important, important tant pels de Dalt com pels de Baix, perquè hem 
assolit la nostra Festa Major. Ara ens cal viure-la i gaudir dels actes de la 
festa, a ballar sardanes, valsos, a veure xampany i menjar rostit, amb això 
cadascú de nosaltres podrà trobar més suculència a la Festa i tanmateix 
l'any vinent ja en parlarem. (Confidencialment us aconsellem una bona 
xefla).

Cert que en organitzar la festa qui no ha tingut un all ha tingut una 
ceba; les discrepàncies hi han estat i les picabaralles sovintejaren, els uns 
que si més popular, els altres que si prou orquestres, els uns que si naps... 
els altres que si xerevies... De tota manera tant pels véins de Dalt com pels 
de Baix, els aconsellem que visquin la festa amb participació, i sobretot 
amb alegria i bon humor, puix la festa ha d'unificar el poble i alhora si és 
possible agermanar-lo.

Es l'única manera de viure la festa amb vivesa. Apa doncs, a viure la 
festa! a riure i a ballar; els naps de l'ún i les xerevies de l'altre tan se val 
deixar-les per l'any vinent.

BONA FESTA A TOTHOM
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Dossier

LA ÍNDÚSTRÍA 
PAPERERA A SARRIÀ
CONTRIBUCIÓ A LA SEVA HISTÒRIA

INTRODUCCIÓ
Amb aquestes ratlles pretenem iniciar o assentar les 

bases d'un estudi més exhaustiu de ia indústria paperera 
a Sarrià. Un conjunt força atapeit de dades, ens situa en 
un deis fenòmens històrics més vius dei seg/e XIX a 
Sarrià: ia industrialització paperera i llurs fluctuacions. 
Hem intentat de tractar el tema a partir d'una sèrie de 
dades, la majoria de les quals provenen de la 
documentació gràfica i manuscrita de les pròpies 
indústries. En definitiva no ens hem cenyit pas amb dades 
trobades a l'atzar, sinó que les referències han estat 
sovint també entrevistes amb descendents o hereus 
directes de les diferents indústries. (Ací hem d'agrair la 
col·laboració, la paciència i  la bona disposició de F. 
Mitjants, qui ens ha fac ilita t un nombre de dades i 
material gràfic de primer ordre). Hem tingut en compte 
també determinades referències històriques del llibre  
"Girona al segle XIX" llibre essencial per a comprendre 
amb força detall el fenomen de la industrialització a 
Girona al llarg del segle dinovè. En el llibre hi han treballat 
diversos historiadors gironins entre ells el batlle de la 
ciutat, en Quim Nadal.

Per a l'obtenció de més dades i documentació sobre 
el tema, esperem que sigui font per a noves recerques 
l'Arxiu Municipal de Sarrià. Amb aquestes paraules de 
preludi, ens endinsem a esbrinar un dels fets històrics més 
trascendental i més familiars del poble de Sarrià de Ter: 
la indústria paperera.

ELS INICIS I ELS PRECEDENTS
L'inici de la industrialització a Sarrià, particularment 

la paperera, no és anterior a la segona meitat del segle 
XIX. Positivament en la mateixa època existiren altres 
indústries que es dedicaren a altres branques. La primera 
fàbrica de paper, instal·lada a Sarrià fou fundada per Felip 
Flores i Brugada, veí de Girona, comerciant vinculat a la 
"Gerundense”  i a "L a  Aurora”  ambdues indústries 
precedents del ram a Catalunya.

Per tal de comprendre millor el perquè de la 
instal·lació d'aquest molí paperer, ens cal tornar enrera, 
en els començaments de la fabricació de paper a Girona.

El 2 d'abril del 1842 es va inaugurar, sota el nom 
"Oliva, Flores i Cía" el que seria la primera fàbrica de 
paper continu de Catalunya i segona de tot I estat 
espanyol. Parlem d'una de les fàbriques que s'arrenglera
ven vora la sèquia Monar, coneguda per la "Gerundense” 
i que l'any 1873 després de successius canvis de raó 
social, tancava les seves portes, finalitzant així un capítol 
important per la indústria gironina.

L'altra fàbrica que data d'aquesta època és la 
societat anònima "La Aurora", que es va constituir el 30 
de gener de 1845. El seu emplaçament era en els molins 
nous anomenats "de la Manola" en el barri de Pedret, 
fàbrica que com la "G erundense", rebé de part de 
l'Ajuntament de Girona la concessió de les aigües, 
element essencial per la producció de paper. Entre els 
socis d'aquesta companyia s'hi trobava Felip Flores i 
Brugada. La fàbrica de "l'Aurora", fabricava paper per la 
premsa de Barcelona, com "La Vanguardia" i "El Diario 
de Barcelona". L'any 1856, un incendi va malmetre les 
instal·lacions de "La Aurora". Reconstruida novament, la 
fàbrica no va cloure la seva activitat fins l'agost de l'any 
1932.

Cal recordar aquesta dada, perquè el mateix any, "La 
Papelera Española" dins el marc de la seva política 
expansinista, va adquirir les instal·lacions de "La Aurora" 
i les de la fàbrica filial d'aquesta, situada a Sarrià i 
anomenada "Papelera del Ter", popularment "Mitjants". 
La finalitat d'aquesta compra era la reestructuració del 
sector (minvar la competència) i deixar la maquinària i les 
instal·lacions fora de serveis.

Altrament, el cessament i la fi de "La Aurora" va 
deixar moltes famílies sarrianenques sense mitjans de 
subsistència, problema que es va veure solventat al 
instal.lar-se PAULÍ TORRAS DOMÈNECH a Sant Julià de 
Ramis, l'any 1935.

FELIP FLORES I BRUGADA,
INICIADOR DEL PAPER A SARRIÀ

Felip Flores i Brugada, soci de "La Aurora" i "La 
Gerundense", va iniciar l'any 1869, la fabricació de pasta 
de paper destinada a "La Aurora", en un molí ja existent, 
ubicat a Sarrià. (El molí era a l'anomenat camí de Sant 
Ponç de Fontajau, l'Avinguda de la Victòria, com s'ha 
anomenat fins fa poc).

Tenim constància d'una Reial Ordre del 17 d'octubre 
de 1893 per la qual es concedia a Felip Flores el salt 
d'aigua del molí, per una quantitat de 2.000 litres per 
segon. Fins l'any 1895, aquestes concessions del salt 
d'aigua s'anirien ampliant.

La iniciativa del Sr. Felip Flores, i l'avantguardisme en 
quant a tècnica es fa palesa en la construcció d'una 
màquina desfibradora per a produir pasta de paper, 
utilitzant la fusta com a materia prima

Un retall del diari, "E l V ig ilante" (14-4-1870) ens 
explica, en un estil més literari que tècnic, com Felip

4



Flores, arran d'una exposició Universal a París, va 
encarregar als senyors Porredon i Comes, la construcció 
de la maquinària per la fabricació de pasta de paper a 
partir de la fusta, tal com ell l'havia vist a París. Creiem 
oportú reproduir aquest texte, que en una forma senzilla 
ens explica el funcionament de la que fou primera 
màquina de pasta de fusta d'Espanya.

—"Consiste en una muela de piedra granujienta de 
grandes dimensiones, movida por una fuerza de 60 C.V. 
contra la cual una serie de topes va aplicando otra serie 
de tarugos que se desgastan y desfibran por el 
poderosísimo roce que entre estos y aquellos se 
establece.

Un mecanismo ingenioso hace descender gradual
mente los topes al mismo compás en que se ha calculado 
que se va gastando la madera, la cual nunca deja de estar 
en íntimo y apretado contacto con la muela, en cuyo 
momento un ruido estridente, que se produce en la 
máquina, avisa que hay que colocar un tarugo entre la 
muela y el tope.

Un chorro continuo de agua limpia diluye la pasta a 
medida que se produce, cayendo por una ancha obertura 
que hay en el fondo de una caja colocada en la parte 
inferior de la muela y formando un verdadero arroyo de 
pasta.

En tal estado, sólo hay necesidad fie refinar el 
producto. Un sistema de cribas cilindricas separa la pasta 
de primera clase de la segunda; esta última se somete a la 
acción de un sencillo refinador, especie de molino 
formado por dos muelas de acero que se mueven 
horizontalmente, después de cuya operación la pasta de 
segunda clase queda tan fina como la primera y ambas a 
disposición de ser mezcladas con una parte de pasta de 
trapo y de ser convertidas en papel en el espacio de 
minutos..."

La fabricació de pasta de fusta i de cartrons comença 
l'any 1869. Aquesta dada la trobem en el llindar de la 
porta i en els papers de la firma comercial.

FABRICA DE PASTA DE MADERA Y CARTONES 
—Fundada en el año 1869- 1.a en España 

ANITA M IT JA N S FLORES.

Fins l'any 1872, el 23 de maig, no es realitza 
l'escriptura de la societat amb l'entrada de nous socis. 
Probablement Felip Flores va endegar la fàbrica a títol 
particular i més tard va creure convenient de formar una 
societat amb membres de la fàbrica de "La Aurora". Hi 
trobem noms de famílies ja ben conegudes, tant en "La 
Aurora" com en "La Gerundense": Joaquim Armet (de la 
Jonquera), Manuel Làporta (La Jonquera), Francesc 
Maranges (L'Escala). Carme Reig i González (Girona), 
Narcís Palahí i Murages (Girona), Ramon Balcells i 
Ponach (La Bisbal) i Joaquim Brunet i Murages.

La societat es formà per 10 anys, amb un capital 
social de 79.101'82 ptes. de les quals en Felip Flores 
n'aportava més del 50% corresponents a llurs bens de 
propietats a Sarrià (Fàbrica i maquinària).

La pasta de fusta fabricada s'enviava a "La Aurora", 
on es barrejava aquesta amb un percentatge del 33% 
amb la pasta de parracs per a la producció de paper.

"Hay además en el establecimiento del Sr. Flores, 
una satinadora movida por una pequeña máquina de 
vapor. Se elabora también cartón satinado muy fino, que 
sirve en los comercios o tiendas de sedería y deltelas para 
presentar con elegancia y mejor aspecto los objetos 
puestos a la venta o los que forman muestrarios."

(Memoria de la Escuela Especial de Ingenieros de Montes.
Madrid - Verano 1882)

L'historiador Josep Clara, en el llibre "Girona al segle 
XIX, tot parlant de "La Aurora" diu:

"...Tenim fconeixement de l'obertura a Sarrià d'un 
establiment per elaborar pasta de paper, destinada a la 
fàbrica de Pedret. Aquesta ampliació de funcions —a 
partir del 1870—és vinculada a Flores, però ben segur que 
era assumida per tota la societat. A Sarrià hom treballa 
amb elements del país (arbre poll sobretot) i aprofitava la 
força motriu de les aigües del Ter.

En el llibre de Carles Rahola, "La Ciutat de Girona" 
de l'any 1929 hi trobem la present citació:

"Una fàbrica subsistent a Sarrià, però avui dedicada 
a altres produccions, treballà durant molts anys, 
preparant-se com aquella la matèria prima, amb elements 
de la comarca: canyes i parracs."

En els arxius Municipals de Sarrià, no trobem 
enregistrada aquesta fàbrica de cartró fins l'abril de 1893:
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una fàbrica de cartró fi, amb una tina i fàbrica de pasta 
de paper, sota el nom de Jo sep  Flores i Valls, fill de 
Felip Flores.

El maig de 1897, es produeix un canvi en la societat i 
aquesta passa a mans d'Anita Mitjans i Flores, monja, filla 
del primer matrimoni de Esteve Mitjans i Brugada amb 
Florentina Flores i Valls, filla a la vegada de Felip Flores.

NOVES GENERACIONS PAPERERES 
A SARRIÀ, TRASPASSOS 
I ARRENDAMENTS

A partir d'ara, la vida de la societat serà bastant 
fluctuosa, tant pel que fa als canvis de raó social com en 
els succesius arrendaments que es produiran.

El 19 de novembre de 1913, es constitueix la societat 
"Francesc Mitjans i Cia" Societat en Comandita. L'any 
següent sota el nom de PAPELERA DEL TER, formaran 
societat: Francesc Mitjans Garcia, Manuel Trèmols Pell, 
Pedro de Pol i Misser, Gimbernat i Francesc Ciará.

L'any 1917 la societat subarrenda "La Papelera del 
Ter" a Àlvarez i Vilanova, veí de Sant Feliu de Llobregat.

El 4 de juny de 1920, la fàbrica és arendada a Joan 
Vila i Ribas, veí de Banyoles endinpat en la fabricació de 
paper. En l'escriptura d'arrendament hi consta, una 
màquina plana de paper continu de 1'40 mts, amb tots els 
complements i engranatges.

Probablement al constituir-se la societat "Papelera 
del Ter" va iniciar-se la fabricació d'altres tipus de paper, 
apart del cartró que ja es fabricava.

L'any 1920 es fabricava paper d'estrassa, paper gris i 
Kraft. El paper gris es feia amb estracilles a vapor i es 
venia a 60 cèntims el kg.

Fins aquest any Espanya havia viscut una situació 
excepcional en quant a desenvolupament industrial, degut 
a la Primera Confronta Mundial (1914-1918). Aquest grau 
d'excepció es traduí en una inflació, primer de rigidesa de 
l'oferta, degut a l'augment de demanda exterior dels 
productes espanyols, i més tard de costos, sobretot 
salarials, perquè l'expansió de la indústria va provocar un 
augment de la demanda interna.

El paper gris arribà a pujar de 60 cèntims a 1 pts. el 
kg. fent trontollar el mercat existent. El 27 de desembre 
de 1920 el Banc de Barcelona fa suspensió de pagaments. 
El període excepcional per la indústria espanyola 
s'acavava de cloure.

Joan Vila Tarradell i el seu pare Joan Vila i Ribas, 
vers l'any 1923, varen deixar la fàbrica de "Can Mitjans" i 
compraren un camp a l'altre costat del carrer, on 
comenparen a construir una nova fàbrica de paper. 
(Aquest terreny és ocupat actualment per Manipulats de 
Vila Tarradell S.A. i per MAES)

J .  Vila i Tarradell demana permís per l'obertura de la 
nova fàbrica, permís que no li fou concedit. No hem 
pogut esbrinar les causes d'aquesta negació, perquè la 
política econòmica del General Primo de Rivera durant el 
període de dictadura (1923-1930), era de caire proteccio
nista (Lleis de Foment de la Indústria Nacional) 
d'intervenció estatal i cooperativista, cosa que semblava 
que no anava pas en contra de l'obertura de nous 
establiments i de la industrialització del país. Per aquestes 
raons, cal sospitar, sense ésser agoserats, de l'existència

d'un grup de pressió fort dins del sector del paper, amb 
l'amplia influència en les decisions de l'Estat.

Tot això va portar cap a una situació crítica a J .  Vila 
Tarradell qui es va veure obligat a vendre els terrenys i la 
fàbrica, quedant la maquinària de la seva propietat. Vers 
l'any 1929 arrenda la fàbrica i posa en funcionament la 
maquinària. En aquest cas no hi ha problema de 
permisos, perquè per error no havia estat donat de baixa 
de la contribució industrial i l'obertura del nou establiment 
industrial suposa un trasllat de domicili de la mateixa 
enar-“es "Papelera del Ter".

Amb Bernardo Butinà Sarquella, drapaire de Girona, 
decideixen fer companyia. En comenpar, produeixen cola 
per altres fabricants, més endavant van fabricar paper gris 
de 50 grams.

L'any 1935, J .  Vila i Tarradell deixa en mans de B. 
Butinà aquesta fàbrica de l'Avinguda de la Victòria, i lloga 
la quadra de "Can Rossa" al carrer Major n.° 22. Posa en 
funcionament una màquina, una tina i una mola. L'esclat 
de la cinquena Guerra Civil i el procés d'autogestió de 
moltes empreses, obligaren a J .  Vila Tarradell a deixar 
l'empresa en mans dc-ls treballadors.

Si tornem enrera uns anys podrem seguir l'evolució 
de les empreses de paper que fins aquests temps havien 
estat establertes a Sarrià.

La fàbrica "Mitjans" (Papelera del Ter) fou arrendada 
a Adrià Drou l'any 1924. El 1931 la fàbrica passa 
definitivament d'Anita Mitjans Flores al seu germà 
Francesc Mitjans Garcia.

L'any següent, la "Papelera Espanyola" adquirira les 
instal·lacions de la fabrica de "La Aurora" i la fabrica 
"Mitjans". La condició en la primera era la destrucció de 
la maquinaria. En la segona la no utilització de la mateixa.

> %
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Al esclatar la Guerra Civil, Anita Mitjans Flores 
demanarà a J.. Vila i Tarradell que posés en funcionament 
altre cop la maquinària de la fàbrica. Després de vàries 
gestions aconsegueix una comanda per fer paper de 
pólvora per a l'Estat (Govern de la Segona República). 
Van anar arribant materials i finalitza la guerra, trobant-se 
amb un "stock" de clor. Amb aquestes circumstàncies 
durant una temporada es dedicaren a la fabricació de 
lleixiu.

Al tornar a marxar J .  Vila i Tarradell de la fàbrica 
Mitjans, aquesta va canviar llur activitat convertint-se en 
una fàbrica o central d'electricitat, a nom de Francesc 
Mitjans, activitat que subsisteix actualment. El mateix any, 
1940, l'empresa Mitjans vendrà la llicència de fabricació de 
paper a l'empresa TORRAS HOSTENCH.

Durant els anys de la Guerra, després de marxar aei 
Carrer Major n .° 22, a on havia començat amb una 
màquina molt senzilla, J .  VILA i TARRADELL. Aquest 
torna a L 'Avinguda de la Victòria (1) a la fàbrica 
"Mitjans" (1937) i a l'altra fàbrica del mateix carrer, a on 
hi farà, utilitzant les instal·lacions i les moles farro i 
"farinetes" de blat de moro. L'any 1938 del dóna d'alta 
l'Ajuntament com a molí de sègol de 2 pedres. Aquesta 
circumstància no durarà gaire temps, perquè a l'any 1939 
hi ha constància a l'Ajuntament de l'alta de la llicència 
industrial d'Antoni Fàbregues i Juncadelles, com arrenda
tari de la fàbrica de paper.

Hom hi fabricarà en aquest període paper d'estrassa 
de 85 cms. Mentres tant, Bernardo Butinà i; llur fill Joan 
Butinà varen deixar aquesta empresa de l'Avinguda de la 
Victòria i pasaren al carrer Major n.° 22.

(1) Emprem aquesta terminologia per aquest carrer per tal 
que el lector es situï en l'emplaçament de la fàbrica.

EL PANORAMA INDUSTRIAL A  SARRIÀ, 
a patir de l'any 1942

-C O M ERC IA L  PAPERERA TORRAS (J. i F. Torras 

Hostench).

El 18 d'agost del 1941 es va posar en funcionament la 
maquina 2, a l'Avinguda de la Victòria. Es dedicaran a la 
fabricació de cel·lulosa i paper per escriure.

ANTONI FÀBREGUES i JU N CAD ELLES -  Arrendata
ri de la fàbrica de l'Avinguda de la Victòria. Fabricació de 
paper de 85 centímetres,

-BERNARDO BUTINÀ i SARQ'UELLA- Carrer Major, 
n.° 22.
Màquina 1 '30 mts. Fabricació de paper d'embalatge, a 
partir de paper recuperat.

-FRANCESC M IT JAN S. Central elèctrica.

A Sant Julià de Ramis existia des del 19 de març de 
1935 la primera empresa de la família TORRAS al Gironès. 
Inicialment el nom comercial fou PAU LI T O RR A S 
DOMÈNECH, que a l'any 1941, va ésser absorbit per J .  i 
F. TORRAS HOSTENCH, S.A.

L'empresa constava de 35 treballadors, molts d'ells 
provinents de "La Aurora" . Les instal·lacions d aquesta 
fàbrica, són les que s'anomenen encara en l'actualitat 
màquina 1.

L'any 1942, Antoni Fàbregues fa companyia amb 
Domènech Pons Sagués, de Barcelona. L'any següent, el

1944, tornarà a ésser un any actiu en les altes de 
llicència industrial: Domènec Pons Sagués que havia 
treballat amb Fàbregues, compra terrenys i construeix 
l'edifici del que seria des del 3 de juliol de 1944 
"Manipulados del Ter, S.A .". L'empresa es dedicarà a 
produir paper engomat i precinte. Més tard s'especialit
zarà en estucats de color, xarols, imitacions de pell, 
purpurinats ¡darrerament utoadhesius.

Joan Vila Roca, fill de J .  Vila Tarradell, dóna d'alta 
una nova fàbrica situada al carrer Major n .° 12. 
Inicialment es dedicaran a la producció de paper ordinari. 
L'any 1959 es constituirà en "Emilia Vila" Societat en 
Comandita, fabricant bàsicament papers d'embalatge. 
Amb succesives ampliacions adquiriran uns terrenys a 
l'Avinguda de la Victòria, on manipularan bosses de paper 
i parafines. L'any 1976, canviarà la raó social per VILA 
TARRADELL,S.A.

L'any 1945, Gabriel Llargués i Sabatés arrenda la 
fábrica de l'Avinguda de la Victòria, enfront de la fàbrica 
Mitjans, a on produeix paper d'estrassa de 90 ctms. El 31 
de desembre de 1951 es donarà de baixa de producció 
industrial. Els terrenys de l'Empresa quedaran definitiva
ment dividits en dues finques: l'una fou adquirida per la 
Societat V ILA  T A R R A D ELL  S .A . i l'altra part on era 
instal·lat el procés de producció, fou adquirit per Ribas i 
Esparraguera, actualment M AES (Manufacturas Esparra
guera),

Però amb tot l'empresa que ha sofert, sens cap mena 
de dubte, més transformacions i que més ha avançat ha 
estat l'empresa J .  i F. TORRAS HOSTENCH S.A. L'any 
1953 s'inaugurà la màquina III produint, com les altres 
màquines, paper per escriure i paper per editorials. Durant 
els anys 50 es portà a terme un projecte ambiciós: la 
construcció de 105 vivendes unifamiliars a Sarrià de Dalt, 
acomplert en un període de tres o quatre fases. Vers l'any 
1960 finalitzen les obres i l'any 1964 s'inaugura la màquina 
IV.



La matinada del 18 de desembre de 1965 fou tràgica 
pel poble de Sarrià: 8 morts i nombrosos ferits en explotar 
la secció de lleixiu de la fàbrica.

La fàbrica de Sarrià de Ter s'anirà ampliant i 
modernitzant en quant a tecnologia, arribant a ésser 
empresa puntal dins el ram del paper. L'empresa, la 
dècada dels 70 inicia una autèntica expansió vers la resta 
d'Espanya i l'estranger. A Almazàn (Sòria) Prat del 
Llobregat, Mengíbar (Jaen), Sils i Brasil constitueixen 
vives mostres de l'expansionisme de l'empresa o grup 
d'empreses de TORRAS.

El grup d'empreses TORRAS, pot considerar-se ja 
com un grup internacional. L'any 1970 es fusiqnen les 
dues branques de TORRAS: TORRAS JU V IN YÀ  S.A. J  
TORRAS HOSTENCH. S.A. El 1973 les accions del grup 
TORRAS HOSTENCH cotitzen al mercat bursàtil.

Fins ací les dades de la indústria paperera a Sarrià, 
òbviament ens manquen més conclusions, i aprofundir en 
altres estudis. Tanmateix creiem que hem acomplert el 
nostre objectiu inicial, recollir aquelles fonts que restaven 

disperses en llibres i butlletins, fets que d'altra banda 
potser estan a hores d'ara ben vius, en el record de 
determinades persones Ara ens cal posar-nos seriosos, 
davant la tasca que hem de fer: ampliar les fonts sobre la 
totalitat de la indústria, analisi sobre la dinàmica de la 
indústria del paper dins el context de la indústria catalana, 
barems demogràfics, percentatges de població, etc.

El nostre afany ha estat, doncs, contribuir una 
vegada més al redreçament de la història del nostre poble. 
En definitiva la tasca que ens hem proposat és ésser 
exhaustius amb tot allò que signifiqui recuperar part de la 
nostra història i refermar-nos com a poble.

ASSUM PCIÓ  VILA 
JO SE P  BRUGADA

Angel Vidal i Roqueta
C tra . M a s  P r a t  - T e l. 84 
S A N T  G R E G O R I  (G iro n a )

INSTAL· LACIONS I REPARACIONS D’AIGUA, GAS, ELECTRICITAT I CALEFACCIÓ

Jose p Pla i Oliveras
A v d a .  de  F ra n ça , 125 - T e l. 21 33 29 
S A R R IÀ  D E  D A L T  (G iro n a )
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C O N S I D E R A C I O N S  D E L  C O N S E L L  

I L A  F E S T A
------------------------------------------\

PAU V IL A  I EL NOU  
CURS ESCO LAR

La Redacció de la Revista 
P( ble m'ofereix aquest finestral 
del número de la Festa Major per 
pcder-me adrepar a tots vosaltres, 
anics lectors, véins de Sarrià.

Em plau de desitjar-vos tota 
mana de bons auguris i felicitats. 
La Festa només arriba una vegada 
a l'any. I coincideix, a més, amb la 
Diada Nacional de Catalunya. Do
ble motiu per expressar-vos les 
meves esperances de què la 
solidaritat, la fraternitat, el respec
te, les bones relacions, siguin les 

.virtuts que presideixin la nostra 
convivència de cada dia.

Però no us seria del tot sincer 
si us amagués aquests dies la 
meva preocupació.

M'ha tocat de compartir amb 
vosaltres aquest temps de canvi, 
d'esforp, de lluita per retornar 
Sarrià a la desitjada fita de la 
recuperació de la seva identitat i la 
legalitat de poble i d'Ajuntament 
que un dia ens va ser arrebassat 
contra la nostra pròpia voluntat. 
No us he d'amagar que m'he 
entregat amb entusiasme a fer 
possible aquest nou camí, fent 
constar en tot moment, al Consell 
Municipal que ha rebut l'encàrrec 
d'endegar novament el conjunt de 
possibilitats institucionals, jurídi
ques, socials, polítiques i culturals 
que ens haurien de conduir cap a 
un futur esperanpat.

Treballar per una Comunitat 
plural sempre és una tasca difícil. 
Sortosament aquest nostre poble 
de Sarrià és un excel·lent i 
encoratjadora excepció de ciuta
dans, de véins, que serveixen amb 
il.lusió i treball els interessos de 
tots. Al Consell Municipal no li 
han mancat aquests homes plens 
de coratge, defensors per damunt 
de tot, de Sarrià. Dos amics han 
hagut de cedir el seu lloc per 
raons professionals i laborals. En 
Josep Llunell i en Jordi Juanola 
crec que mereixen ara el nostre 
agràiment per aquests mesos de 
col·laboració i esforç.

Un altre amic ens ha demanat 
llicència per dimitir, en Jo rd i 
Canigueral. M'impressiona que un 

lluitador com ell ens deixi.No es 
substitueix fàcilment una voluntat i 
un testimoniatge com el seu. Sóc 
respectuós amb la seva decissió. 
És dels que mai deixarà de 
treballar pel Poble. Però hi ha un 
argument dels que ell manifesta 
que em serveix de reflexió aquests 
dies de la Festa Major.

" Les incomprensions d'organis
mes i de persones, les crítiques de 
vegades sistemàtiques, i en deter
minats moments les xafarderies i 
calúmnies personals, fan que hagi 
iminvat en mi la il.lusió per una 
aportació constant, objectiva i 
responsable dintre del meu càrrec 
en el Consell". Són unes ratlles de 
la carta que m'ha adreçat fa dies, 
que hem retingut fins aquest inici 
de curs. Que n'és de difícil trobar 
el punt just -»entre desacord i 
menyspreu! Que n'és de difícil ser 
crític, però ser respectuós! Que 
n'és de difícil discrepar, però no 
negar-se a col·laborar!

Els problemes serveixen per 
demostrar la vida de les persones i 
les institucions. Altres véins ocu
paran aquests buids i seguiran 
treballant pel poble. Però m'ha 
semblat important, precisament a- 
quests dies de la Festa Major, 
demanar-vos encara la vostra soli
daritat amb el Consell Municipal, 
amb les Associacions de Veíns, 
amb les altres entitats públiques 
de tota mena de Sarrià. Solidaritat 
i col·laboració. Ningú ens donarà 
el que no ens hagim guanyat. I el 
que poguem guanyar ,> sigui 
fruit de l'esforç de tots. i que mai 
se'ns pugui acusar d'haver-ho 
perdut tot per la indiferència d'uns 
pocs.

La Festa. Visquem la Festa 
Major. És un gran moment per 
sentir-nos branques d'una sola 
soca. Un arbre que els canvis de la 
història no hauran pogut desarre- 
lar, sinó que haurà crescut alt i 
fort, productiu i acollidor.

Consell Municipal
Just M. Casero-Regidor Delegat

Benvolguts amics i veïns:

Estem ja a les portes d'un nou curs 
escolar, després d’acabar les vacances. 
Seria bó que aprofitéssim, al començar 
aquesta nova etapa, per plantejar-nos serio
sament això d'anar a l'escola: els nens i 
nenes, els nois i noies van a l'escola amb 
desgana, per força, la majoria per imposició.
És clar que tots hem passat per aquest 
caml, i de petits ens ha costat d'anar 
lliurament al col·legi; però potser després 
haurem comprés que no es tractava tant 
d'una imposició com d'una necessitat 
personal.

Pe nso amb el gran geògraf i pedagog 
català, Pau Vila, mort als 99 anys fa uns 
dies, i que a molts ens convé profunditzar 
una mica en la seva obra: autodidacta, el 
seu gran amor per la geografia li havia fet 
dir coses'com —"Hxb de la geografia es fa 
més amb éls peus que no pas amb el 
cap"—. Pau Vila era un obrer de la ciència, 
perquè amb el seu treball entusiasmat 
arribava al fons de les qüestions, amb 
l'experiència i el coneixement -àdhuc sobre 
el terreny— profunditzava en l'estudi; fent 
cami, afanyava la geografia. Tanmateix, el 
nostre mestre il·lustre, va fundar l'Escola 
Horaciana, considerada la més avançada en 
la seva època.

No ho descuidem: cal que Escoles, Pares 
i Mestres busquem nous mètodes, noves 
vies, una efectiva o canviant —que no vol 
pas dir senzilla—pedagogia, i que quan sigui 
qüestió d'ensenyament per petits o grans no 
ens mostrem aliens, dient que el món de la 
pressa no ens permet dedicar uns moments 
a l'educació o la Cultura. Pau Vila ha mort, 
però els seus escrits i el seu model són i 
seran història.

MATI AS

\ _____________________• __________________________________________/
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Un
lo

oño en lo c o m i/ / ió  d e
P o /o  Associació de Veïns de S a rr ia

Hace poco más de un año que se constituyó la 
Comissió de La Rasa dentro del seno de L'Associació de 
Veins de Sarria'". Nuestra ilusión, al incorporarnos a 
L'Associació de Veins, era conseguir mejoras sustanciales 
para este sector en particular y Sarria en general; 
conscientes de que no era tarea fácil ni que todo se 
solucionaría de hoy a mañana. Hemos preparado un 
pequeño informe de las gestiones llevadas a cabo por 
esta comisión en los temas que afectan concretamente a 
La Rasa.

URBANISMO:
Julio-79.

Petición a la Conselleria de Urbanismo del Consell 
Municipal, para que se proceda cuanto antes al asfaltado 
de las calles ya consolidadas en La Rasa. Así mismo, 
petición del proyecto de acceso al Pía de La Rasa.

Información por parte del Consell a esta Associació 
de Ve'ins de que procederá de inmediato a la conexión del 
alcantarillado de La Rasa, actualmente parado en la 
autovía, con el que bajará de Sant Julià de Ramis, para 
su posterior trazado hacia el rio.

Marzo-80.
Informe de la Comisión de Urbanismo del Consell al 

Ayuntamiento de Gerona; adjuntando calendario de 
.proyectos más inmediatos: en el cual se prevee que el 
PROYECTO de alquitranado de la calle central de La 
Rasa, tendría que estar listo en el mes de Mayo del 80. El 
proyecto de acceso por la carretera de Bañólas, a punto 
en el mes de Julio del 80.

El alcantarillado, se encuentra actualmente en fase de 
construcción. Los dos proyectos antes mencionados, 
aunque incluidos en el presupuesto de este año, 
esperamos ver comenzar las obras a finales del mismo.

Con respecto a la AUTOVIA, el 20 de septiembre de 
1979, se creó una comisión mixta integrada por miembros 
del Ayuntamiento de Girona, Consell Municipal y 
Associacions de Veins.

6 Octubre. 79.
Primera reunión de la citada comisión, para 

planteamiento def a postura a seguir con respecto a la 
autovía, cara a los organismos competentes de la misma.

5 Enero-80
Reunión mantenida entre los miembros de la 

Comisión mixta, se acuerda: rechazar proyecto de la 
modificación de la autovía, presentado por Obras 
Públicas, y encargar a los Servicios Técnicos del 
Ayuntamiento confeccione proyecto de conversión de la 
autovía en via lenta.

15 Febrero-80
Reunión conjunta Comisión autovía —Ayuntamiento 

de Girona y miembros de la 5.a Prefectura de Obras 
Públicas de Barcelona.

12 Abril-80
La Associació de Veins de Sarriá, presenta a la 

Comissión de la autovía, un proyecto de regulación 
semafórica de la misma con cruces de calle y pasos de 
peatones, incluyendo como paso vital el del Pía de La 
Rasa, dada la cantidad de gente que diariamente cruza la 
autovía en ese punto.

25 Abril-80.
Reunión conjunta 5.“ Prefectura O.P. Barcelona, 

Jefatura Provincial y Comisión de la autovía, en la cual se 
aprueba en su totalidad el estudio presentado por la 
Associació de veins de Sarrià el pasado dia 12, 
exceptuando el paso de peatones de La Rasa; paso que 
seguiremos reivindicando, pues consideramos que el 
peligro existente en este punto es demasiado grande. 
Esperemos que no tenga que ocurrir ninguna desgracia 
personal para que nos lo confirme.

SERVICIOS PUBLICOS:
31 Agosto-79

Carta al Consell Municipal, pidiendo rótulos indicado
res de acceso a los distintos sectores del Sarriá; reiterando 
dicha petición en varios plenos sin que hasta la fecha 
tengamos resultados concretos.

27 Sept.-79
Propuesta al Consell Municipal, acepte constituida a 

la Junta de Contribuyentes, a efectos de llevar a cabo el 
Proyecto de alumbrado Público.

19 Oct.-79
Acta del Consell Municipal declarando constituida la 

citada Junta.

8 Noviemb.-79
Carta al Consell manifestando su total desacuerdo 

con la publicación aparecida en el B.O .P. de Girona, 
referente al nuevo recorrido del Autobús, en el cual no se 
incluía el sector de La Rasa.

21 Noviemb.-79
Firma del contrato del Proyecto de Alumbrado 

Público del Sector entre la empresa BONAL, el alcalde de 
Girona, Consell Municipal y Junta de contribuyentes.

30 Noviemb.-79
Carta al Consell informando la existencia de 

problemas en el cobro de la contribución especial al 
Proyecto de Alumbrado, por parte de Cobega S.A y el Sr. 
Boet.
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2 Enero-80.
Carta al Consell, recabando información sobre el 

recorrido del autobús, la señalización de sectores y la 
prohibición de aparcamiento de camiones, en los sectores 
del Firal y La Rasa, a partir de cierto tonelaje.
8 Enero-80

Carta al Consell manifestándole que continuaban 
habiendo problemas en el cobro de contribuciones al 
Proyecto de alumbrado, por parte de Cobega, Sr. Boet y 
Sr. Trull; por lo que esta Junta propone reunión con los 
afectados y el Consell.

20 Enero- 80
Acta del Consell, referente a la reunión conjunta 

antes citada, en la que se acuerda seguir adelante con el 
Proyecto de aJumbrado y pedir al Ayuntamiento de 
Girona, un estudio técnico de la valla de Cobega, origen 
de las desavenencias.
27 Febrero-80

Carta al Consell haciéndole entrega de los recibos 
¡repagados de Cobega y Sr. Boet al proyecto de 
alumbrado, a la vez que recaba información sobre cuando 
se hará efectiva la aportación municipal al citado 
Proyecto.

5 Marzo-80
La empresa BONAL, notifica la terminación y normal 

funcionamiento del alumbrado Público.

18 Abril-80
Carta a los Servicios Técnicos del Ayuntamiento, 

recabando información del estudio técnico de la valla de 
Cobega, encargado el pasado 20 de Enero del 80.

13 Mayo-80
Carta al Consell manifestando, se proceda al arreglo 

y adecentado de dos zonas verdes en La Rasa.

3 Junio-80
Se hace efectivo a la Empresa Bonal, el proyecto de 

alumbrado, una vez pagadas las contribuciones especiales 
pendientes.

22 Julio-80
Carta al Consell, pidiendo buzón de correos para La 

Rasa, servicio de camión cisterna, para el riego de las 
calles en verano a la vez que se formula enérgica protesta 
por los servicios de recogida de basura y limpieza de 
calles.

SANIDAD:
A raiz de los hechos acaecidos en el Bloque n.° 33 

de La Rasa, —Gran acumulación de aguas residuales en 
los sótanos del mismo —Esta Associació de véins, formula 
denuncia al Consell Municipal y al jefel de Sanidad local, 
el cual redacta informe del estado en que se encuentra el 
citado bloque de viviendas.

Diciembre-79
Se propone en dicho Bloque, a requerimiento de la 

Associació de Veins, representación del Ayuntamiento 
de Girona, técnicos Municipales, Sanidad y el Constructor 
del edifico. Comprometiéndose el constructor a la 
limpieza y evacuación de las citadas aguas; quien al poco

de comenzar los trabajos, los deja parados dejando el 
sótano en deficientes condiciones y sin la correspondiente 
ventilación.

Enero-80
A petición de la Associació de véins los Servicios 

Técnicos del Ayuntamiento redactan informe del estado 
en que se encuentra los sótanos; haciéndose entrega a 
los propietarios del edificio de un DECRETO  DE 
ALCALDIA, por el cual se insta al constructor a reanudar 
de inmediato los trabajos de limpieza, así como a 
presentar informe técnico del estado en que se encuentra 
la cimentación de edificio.

Desde ese momento, la Associació de véins informó 
a la Comunidad de propietarios de que a ellos 
correspondía el tomar cualquier medida legal contra el 
constructor ante la negativa de éste a continuar los 
trabajos.

CULTURA:

Octubre-79

A falta de local para dar las clases., de Caíala y 
alfabetización el consell alquila uno por tres meses, 
comprometiéndose esta comisión a tener listo el local 
social que -servirá de aula —en este plazo de tiempo.

Enero-80
Se empiezan las clases en la citada aula, así como 

todo tipo de reuniones.

Abril-80
Colaboración de esta Comisión con el Consell 

Municipal para la organización y realización de los actos 
del mes CULTURAL-80

Mayo-80
Ronda de conferencias médico-sanitarias, a cargo de 

los médicos titulares del pueblo, Germandat de Donadors, 
de Sang, médicos naturalistas, etc.

Junio-80
Colaboración con el C. de F. Sarria en los actos de la 

fiesta de Sant Juan.

A grandes rasgos, estos han sido los pasos seguidos 
r esta Comisión en su primer año de singladura dentro 

c e  la Associació de Véins de Sarria. Dentro de las 
próximas realizaciones están —como no— el arreglo de las 
calles, que esperamos y deseamos comiencen a finales 
del presente año; los accesos, así como un verdadero 
planteamiento cultural y juvenil; pero sin la colaboración 
de los demás, es prácticamente imposible alcanzar cotas 
de mínima dignidad. Es preciso que salgan nuevos 
miembros para esta Comisión y que juntos nos 
dispongamos a presionar en bien de La Rasa y de Sarria 
ante los órganos competentes.

ASSOCIACIO  DE VEÍNS DE SARRlÁ  
Comissió de La Rasa
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apunts des de la 
vocal ia de cultura

ELEMENTS PER UNA FESTA MAJOR

Amb l'intent de fer una profunda pero breu resenya 
del que han estat, són i poden ésser les Festes Majors, 
avui procurarem trobar "elements" de judici per enfocar 
una mica com era i és concebuda una Festa Major i 
Popular alhora, en el seu més ampli sentit. A la Llar dels 
Vells, al carrer Major, a la Placeta —al rovell de l'ou del 
Sarria an tic— tota la gent d'edat que trobem ens en 

expliquem un piló i mig d'anecdotes, de vivencies i de 
records d'allo tan freqüent "aquell" temps: les Festes 
Populars. Haurem llegit moltes vegades que la cultura 
popular al segle XIX i principis del XX es va promoure 
-sobretot—als ateneus i altres centres, com els casinos, 
llars o cooperatives, els casals o les parròquies, on la gent 
s'hi reunia, la feia petar i s'organitzaven activitats per les 
hores de lleure. De com s'omplia l'oci de la classe 
treballadora a través de la música o el teatre, en parlarem 
en altre avinentesa: tampoc en els pobles —i degut a 
l'analfabetisme— es podia dedicar tant com a les ciutats. 
Pero avui no volem entrar en aquesta parcel·la, sinó 
centrar-nos específicament en les Festes al carrer.

A les preguntes de:

1) QUE RECORDEU DE LES FESTES D 'ABANS?
2) COM VOLDRÍEU QUE FOS LA FESTA M A JO R?
3) CREIEU FACTIBLE LA CELEBRACIÓ DE FESTES

P O P U LA R S  ON HL PA R T IC IP IN  PET IT S  I 
GRANS?

Als més grans ja se'ls hi ha escapat el somriure -als 
nostres enquestats—, i així en Josep, de 77 anys, ens diu 
que es feien quasi igual com ara, procurant tenir 
orquestres bones si era possible —la Caravana, la

Selvatana— No deixa de rememorar la típica "Anxovada" 
on s'hi ballava el "ball robat" i altres. "E l dissabte a la nit 
es feien Sardanes, i vuit balls. El diumenge l'Oficir 
Sardanes o Concert, Sardanes i més ball. Cap els anys 20, 
es portava el dia de "l'anxovada" un piano de maneta i 
gràcies a ell es feia xarinola aquella vesprada".

En Josep creu que com els anys passats ja no poden 
pas esser-ho. "Avui -diu— hi han coses modernes que ni 
se sap que són i si vols suggerir quelcom, et diuen que
ets antiquat".

"Durant la celebració de Festes Populars, llavors 
ningú marxava de Sarrià, tothom es quedava al poble. Tot 
era diferent i a Girona no hi anava ningú".

—Es feien més Festes de Germanor, ara ja són Festes 
de negoci. Jo  vaig estar -segueix— cinc o sis mesos a la 
Junta, amb en Carré, en Patllari... Tots plegats deiem: 
diumenge músics. De moment, nosaltres posàvem un 
duro cadascun perque l'orquestra ens costava 100-125 
ptes, i per una diada ja teníem músics; cobrant una petita 
entrada, és clar! La Principal de la Bisbal sis o set-centes 
ptes, tots dos dies de Festa, més 99 ptes. de menjar i 
dormir a can Casadevall (estem parlant del 1920-22). —Per 

.la Fira de Sarrià-afegeix— al primer diumenge d'octubre, 
varem llogar un any els de Palafrugell i ens costava 
tres-centes ptes. Era un temps plujós i ja teníem la meitat 
dels "cu a rto s ” : va ploure tot el dia. La Fira va ésser 
cridada pel diumenge següent, els músics van tornar 
perque no tenien cap compromís, i encara va ploure més; 
o sia que de dos dies en varem perdre un.

En Jaume, de 77 anys, en té records molt macos de 
la Festa. "Es feia Concert, Serenata: el dissabte el vespre, 
amb el Coro que cantava. Després -lamenta— la guerra 
significà un greu ajornament d'actes estimats". Hi havia 
Cinema a "can  Xargay”  i abans de la guerra aquí al 
Centre. " E s  jugava a-futbol a darrera el cementiri: 
l'Omedes era el President. Es va perdre perquè alguns van 
r  -xar al Servei, d'altres no varem poguer jugar més...

<jr Carnaval —ens explica en Jaum e— es feien moltes 
disfresses, i es disfrutava molt. El dilluns i dimarts era 
festa, i es feia Cavalcada els vespres.

Referent a la Festa d'enguany a en Jaum e li 
agradaria que hi hagués Futbol —aquest any n'hi haura— I 
que es fessin Botxes, ja que fa uns anys hi havia molta 
animació, pero tot es va anar perdent.

Respecte al retrobament amb les Festes Populars, en 
Jaume ho veu molt difícil, perquè ara cadascun vol anar 
per ell. "Només hi ha la picardia i les ganes de fotres l'un 
de l'altre".
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La Maria, de 63 anys, en recorda la "passada" pels 
carrers amb la Mare de Déu del Roser i les Pavordeses 
fins a l'Església. Que es feia l'Envelat, primer a la Placeta, 
després alia darrera a on hi ha ara la Pista. A la Font de 
can Nadal'' es ballava i es feia broma, i tothom s'hi 
enganxava, dient bromades: estava molt bé. Per la Festa 
petita —continua—, la Mare de Déu del Carme, es feien 
Sardanes; i per Sant Ferriol al 19 de setembre venia molta 
gent, deien que era el Patró del Dolor: aquí al Centre 
feien Café, alia a "can  Jo rd i del R e i"  tancaven els 
carruatges i feien menjars. Per la Fira del Pont —en 
principi s'havia fet a sota el pont de l'aigua-venia la gent 
de pagès a comprar.

-Per fer l"l'anxovada";' ara -respon la Maria a la 
segona pregunta—ja s'hauria d'atravessar la pista, el greu 
problema de sempre: l'autovia és un perill constant i una 
barrera dificultosa. Ara l'única cosa que no es fa és no 
haver-hi músics a J'Església feia més Festa.

La Maria veu molt difícil de tornar a les Festes 
Populars i de participació.

A la Placeta ens hem trobat amb l'Enrica, la Maria, la 
Siseta i en Pitu, que ens explicaven de totes! i la sabien 
molt llarga: Entre la nostalgia i l'anhel d'aquelles divertides 
hores viscudes encetem la conversa:

"Les pageses baixaven de la Mota —diu la Maria — 
amb les agulles, que en deien perles, a les faldilles i 
nosaltres anavem a agafar-les-hi les agulles". En Pitu ens 
diu que es ballava a cal Xec, a can Mürguela -ara és el 
C en tre- i al Coro, a La Placeta; doncs hi havia tres 
orquestres alhora. "Em  recordo de quan ballavem el 
Rigodon, el Pilé, el " llan ce ro ", el "T o rib io " i el 
"Marongo", balls típics de llavors". Tornem a dir que del 
poble no marxava ningú. De Festes Populars se'n feien un 
piló: la de Sant Antoni, Sant Gaietà, la Festa de la 
Germandat —"passada i ofici — Santa Llúcia, la Festa 
petita del Carme. La Fira del Pont: " to t  era ple de 
pagesos, era com un Fira d'animals. Ens divertíem més 
que no pas ara". ,

.Afegeixen que s'ha d'anar com abans: amb un sol 
"abono" hi entrava tota la família; ara es fa pagar als 
vells, joves, i forasters, i d'aquesta manera els organitza
dors tot ho arrolnen. No cal anar a una pressupostos tan 
pujats per fer una bona Festa.

La Rita, de 41 anys, contesta que les festes de Sarria, 
i Sta. Eugènia eren les més lluides de la contrada. Sempre 
venien "renombrades"orquestres: La Selvatana,La Princi
pal de la Bisbal, després en José Guardiola, abans en Pep 
Marqués. "Es feien Concerts al carrer -a la Placeta-, 
malgrat que d'actes culturals n'hi havia pocs; recordo 
quan es va inaugurar la Biblioteca. Em sembla bé 
—enraona— tal com es fa ara la Festa, perque hi ha de 
tot". No s'oblida de la Serenata. "S'hauria d'anar amb 
més odre a la xocolatada, i que aquesta arribés a nens, 
joves i vells".

En Joan , de 22 anys, recorda que venien millors 
orquestres quan ell era petit que no pas ara, perquè "ara

t'hi fots de fàstic". "Cada any plovia i des de que la Pista 
s'ha cobert, ja no ha plogut més".

—Espodriemfer moltes coses— contesta a la segona 
pregunta — pero la gent que va al Pavelló per a xafardejar, 
no cal pas que hi vagi; de petit jo disfrutava de la Festa a 
la meva manera, i ara també encara que diferentment és 
clar. Hi manca més animació —recalca — per part dels 
firaires, pot ésser degut als impostos que demana 
l'Ajuntament.

- Jo  no he viscut cap més Festa que no sigui 
aquesta: se'n poden organitzar moltes— carnavals, per 
exemple on els organitzadors no abusin, i amb poca 
contribució economica de la gent. Les coses "d'aquell" 
temps amb ara han canviat molt.

En Josep de 21 anys se'n recorda de les sardanes al 
Coro -a la Placeta de les autoritats del franquisme i les 
pavordes, del pollastre rostit "tenia un altre gust" — i del 
xampany, dels pallassos que venien a la Pista,... De la 
Festa del Corpus amb el talem... Les anades a la placa de 
can Nadal els diumenges a l'estiu, com a tradició 
popular...

- Jo  voldria que la Festa Major fos això, popular, i 
sobretot Festa M AJOR. El que passa -diu— és que la 
gent no es creu que sigui Festa i Major a la vegada. Hi ha 
molts que sí els hi agrada; mentre que altres, agafen
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l'excusa dels tres dies de festa per marxar, i a la Pista no 
hi ha gaire ambient. Abans venien els parents de tot 
arreu, venien forasters, véins, i a l'entorn d'una taula 
s'unia la gent, fent noves amistats. No m'agrada que el 
ball es faci al Pavelló: hauria d'ésser al aire lliure i pagat 
pel poble.

—Ho considero i ho crec necessari el celebrar festes 
obertes a tothom: no donar tanta importancia a les grans 
orquestres— encara que hi sigui sinó populars. Per a mí, 
lo essencial de la Festa és el concurs Sardanístic, i les 
sardanes al vespre, de fet com que de sardanes no n'hi 
ha pas cada dia, el sentir-les a la Placeta, plena de gent, 
ja fa Festa. Sense oblidar els actes culturals, exposicions, 
el Quo-Vadis...

I per fi, l'Eduard de 18 anys, ens diu que abans es 
feia un concurs de pintura molt maco, en el que hi prenia 
part molta gent: és un record ben viu. "Es feien poques 
activitats culturals, encara que d'alguns anys enpa es 
prepara millor".

—De moment em sembla ben organitzada, amb 
participció de les entitats del poble.

— Nosaltres, els joves no en coneixem cap de Festa 
Popular.

Bé, aquestes respostes no pretenen ésser cap 
model, ni cap remembranza, ni cap recopilació del que 
foren Festes Populars. De fet, els anys de repressió al

nostre país han significat un greu llast, pero no podem 
pas tornar enrera. Les Festes es celebren d'acord amb 
l'època i les circumstancies que vivim, i sempre han estat 
organitzades pels homes i dones que les fan i les disfruten 
o les gaudeixen. Personalment, crec queen l'estrat social 
d'avui on l'egoisme i el tancament de les persones són 
notes característiques, és molt difícil aconseguir Festes 
Populars, que permetin una lliure relació amb*els demés- 
De les Festes dels anys 20, podem destacar-ne Vesperit de 
cooperació i gentilesa, totes elles mogudes per motiva
cions religioses fortament arrelades en el poble; de les 
Festes d'avui, destaquem-ne els molts mitjans a l'abast de 
tots plegats. Si ens disposéssim a ésser un xic més oberts 
de caracter, tot buscant una "s im b iosi" i d'ambdues, 
condicions esmentades, potser tindríem més elements per 
unes Festes Populars. Que us en sembla?

BONA FESTA M A JO R A TOTHOM
MATIAS

\

es complau en oferir-vos 
els seus serveis de

Perruqueria
Perfum aria
M erceria Especialitat en articles bebè

C l. Mn. Cinto Verdaguer, s/n. 
LA RASA 

SARRIÀ DE TER
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Cua de cavall, cua d'euga, trencanua, aspreta, 
asprella,

/

NOM CIENTÍFIC: Equisetum telmateia, Ehr.

DESCRIPCIÓ:

La sangnua és una planta sense flor que forma part 
dels equisets, molt pròxims a les conegudes falgueres, 
però d'aspecte força diferent. Aquest és l'equiset més 
gros de tot el país, que pot arribar a fer més d'un metre 
d'alçada. Presenten tijes de dues classes. Unes de 
primerenques que surten a finals de l'hivern, sense cap 
tipus de ramificació i que no fan més de dos pams. 
Aquests són els peus fèrtils que porten els esporangis al 
capdamunt de la tija, els quals maduren a la primavera i 
despareixen al cap d'un cert temps. Les tijes estèrils són 
les més conegudes per nosaltres, d'un blanc d'ivori, 
broten molt més tard cap a la primavera quan les altres ja 
han desaparegut. Ramificades pràcticament des de la 
base i amb nombrosos verticils de branques verdes. La 
tija és llisa i aspre amb nusos formats per un collaret de 
fulles soldades molt petites.

CREiX:

Es una planta típica dels boscos i herbassars de 
ribera al nostre país. Encara que també se la pot trobar en

les fondalades de les obagues molt ombrívoles. A Sarrià 
creix a les vores de la riera de ''Can Xunclà '' i del 
"Torrent de Can Guilana", així com a l'illa del riu Ter.

COMPOSICIÓ:

Hi ha una gran proporció de sílex, així com d'altres 
compostos com sals potàsiques i àcid aconític entre 
d'altres.

ÚS:

Degut a la presència del sílex s'havia utilitzat per a la 
neteja dels éstris de cuina.

Medicinalment només es poden fer servir les tijes i 
branques verdes de la tija estèril, mai les de la portadora 
d'espores, sense branques i molt més primerenca. 
S'utilitza com a diurética per a orinar millor, o com a 
antihemorràgica (per exemple les hemorràgies del nas). La 
planta s'ha de recol·lectar a la primavera i posar-la a secar 
al sol.

Per a la preparació de les infusions s'ha de tenir cura 
de posar-n'hi poca quantitat i de prendre-les amb mesure.

JO SEP  BOU

lliçon/ de català
LLIÇO 5.a

Els articles definits (el, la) i la 
preposició de, s'apostrofen da
vant les paraules començades 
per vocal o h: l'infant, l'hort, 
l'escola, l'àvia, l'urpa, d'aquest, 
d'avui, d'oli.

EXERCICI
a) Els mots que comencen 

per i o hi seguida de vocal, no 
sapostrofen: el ianqui, el iode, 
el hiatus.

b) Davant les paraules co
mençades per i o u àtones (sense

accent) precedides o no de h, 
s'usa la,sense l'apòstrof: la imatge 
la humitat, la hisenda, la unió. 
Cal també posar la davant host 
(hueste en castellà) ira i una 
(hora del rellotge): la host, la ira, 
la una.
En casos en que podria donar 
lloc a confusió, com: la anorma
litat, la asimetria, per a diferen- 
ciar-les de la normalitat, la 
simetria.

c) El pronom femení, la (ella) 
no s'apostrofa tampoc quan va 
davant d'un verb que comenca 
per i o u (o amb h inicial) 
àtones:

la insulten (a ella) - l'insulten (a
ell)..
la humiliaven (a ella) - l'humilia
ven (a e ll).
la inspeccionaren (a ella) - 
l'inspeccionaren (a ell)

En canvi:
l'observaran (a ell o a ella) 
l'aguanten (a ell o a ella) 
l'estimen (a ell o a ella)

Solució de l'exercici de la llicó 4.*
mus-ol; ca-mí; re-llot-ge, pràc-tic- 
sem-bra-ri-en; pèr-du-a; his-tò-ri-a 
hie-na; men-ja-ràs; fe-me-ní; co- 
nei-xen; ai-gua; pa-ra-lel-les; pas
qües; Còr-do-va.
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EXPOSICIÓ DE PROJECTES URBANÍSTICS

DE SARRIA DE TER 

CONSELL MUNICIPAL

LLOC: Biblioteca Municipal
baixos carrer Major, n.° 73

DIES: Del 8 al 15 de Setembre del 1980

HORES: De 12 a 14

Sarrià de Ter, setembre 1980

Els materials estaran a disposició de les Associacions 
de Veïns per si volen organitzar aquesta exposició en 
els seus locals socials



CALENDARI DE R EU NIO N S O FIC IA LS  U R B A N IS M E  
MAIG 79 - MAIG 80

27 Maig 79
— Constitució del Consell 

1 Juny 79
— Consell Municipal — creació de la comissió 

d'urbanisme.

15 Juny 79
— Consell Municipal — Definició de les Imies de 

política urbanística. Acords referents al carrer Petit, 
coberta riera Guilana, clavegueres i aigües Pla dels 
Vinyers, Firal II.

29 Juny 79
— Consell municipal — Acords referents al carrer 

Petit, vallat pas peatonal, urbanització fi carrer Major i 
Carrilet.

13 Juliol 79
— Consell Municipal — Acords referents a l'obligació 

d'empalmar clavegueres enllumenat Pla de la Rasa, carrer 
Petit, carrer Carrilet i fi carrer Major, vials Pla de la Rasa, 
enllumenat Firal Nord, iclavegueres; Pla dels Vinyers, 
urbanització Firal II, clavegueres generals Pla de la Rasa, 
actualització plànols de Sarria, neteja voravies carrer 
Josep Flores, aigua potable Pla dels Vinyers.

26 Juliol 79

— Consell Municipal — Presentació de l'informe 
urbanístic de Sarrià. Acords referents als plans especials 
de comunicacions i sanejament i medi ambient, zona 
verda "el control". Presentació expedient inicial cobertura 
piscina U.E.S

20 Agost 79
— Consell Municipal — Sessió extraordinaria — 

Acords referents a la resolució del problema autovia.

31 Agost-79
— Consell Municipal— Acords referents a la distribu

ció dels locals de l'Ajuntament, clavegueres Pla dels 
Vinyers.

Consell Municipal — sessió extraordinaria — Objecte 
autovia.

18 Setembre 79
— Consell Municipal — sessió extraordinària -Acords 

referents a l'autovia, a la creació de la comissió mixta i als 
accesos als ponts peatonals.

21 Setembre 79 ^
— Consell Municipal — Acords referents al cataleg de 

monuments historic-artistic, Firal II, accesos a les escoles, 
modificació casa Consistorial, projecte cementiri municipal 
sortida Firal II, reunió Ajuntament S. Julià, aval bancari 
Autopistes, carretera Sarrià de Dalt.

5 Octubre 79
— Reunió Comissió mixta autovia.

17 Octubre 79
— Reunió Comissió urbanisme de l'Ajuntament de 

Girona.

19 Octubre 79

— Consell municipal — Acords referents a l'actuació 
urbanística 80, sortida Firal II, enllumenat la Rasa, cases 
ruinoses carrer Major.

12 Novembre 79
— Reunió Comissió urbanisme de l'Ajuntament de 

Girona.

16 Novembre 79
— Consell Municipal — Acords referents a la brigada 

municipal i sortida Firal II.

7 Desembre 79
— Consell Municipal — Sessió extraordinaria — 

S'aprova el pressupost 80.

15 Desembre 79
— Consell Municipal — Acords referents a l'aparca

ment de Chaplin's, cases ruinoses carrer Major i aval 
bancari Autopistes.

28 Desembre 79. N
— Reunió amb l'Ajuntament de S. Ju lia ; objecte 

desbloquejar projectes referents a la clavegueres de la 
Rasa i suministre d'aigua potable a S. Julià.

4 Gener 80
— Consell Municipal— Acords referents a la tala 

d'arbres, cases ruinoses, autovia.
5 Gener 80

— Reunió Comissió mixta autovia.

8 Gener 80
— Reunió Comissió urbanisme Ajuntament de Girona. 

22 Gener 80
— Reunió comissió urbanisme Ajuntament de Girona.

25 Gener 80
8 Consell Municipal —

26 Gener 80
— Reunió propietaris; objecte alineació camívell.

26 Gener 80
— Reunió Comissió d'urbanisme, objecte autovia.

15 Febrer 80
— Reunió Comissió urbanisme; Objecte intercanvis 

opinions amb representant V Prefectura regional de 
carreteres respecte l'autovia.

15 Febrer 80
— Consell Municipal — Acords referents a l'autovia, 

projecte d'enllumenat carretera Sarrià de Dalt, accés 
sortida Firal II, clavegueres Pla de la Rasa, alineació camí 
vell, clavegueres generals Pla dels Vinyers, façana edifici 
dispensari, cases ruinoses, clavegueres secundaries Pla 
dels Vinyers, catalogació Carrer Major, "escomeses d'aigua 
Girona S.A. casa Ramió.

26 Febrer 80
— Reunió Comissió Urbanisme Ajuntament de 

Girona.

29 Febrer 80
— Consell Municipal — Acords referents al carrer 

Major, casa Ramió, senyalització carrer Major, col·locació 
rellotge publicitari.

29 Febrer 80
— Reunió amb l'Ajuntament de S. Julià — Objecte 

comenpament obresclavegueres general La Rasa.



1 Mare 80
— Reunió Comissió urbanisme — objecte informa

cions programa urbanístic.
1 Marc 80

— Reunió Junta Contribuent Carrer Major — Objecte 
pressupost adicional .
15 Marc 80

— Reunió-assemblea Pla dels Vinyers.
26 Mare 80

— Reunió Comissió urbanisme Ajuntament de Girona. 
28 Marc 80

— Consell Municipal — Acords referents a vallat de 
solars, camps abandonats, prioritats de projectes d'urba
nisme.
12 Abril 80

— Reunió Comissió urbanisme — Objecte: estat 
gestions autovia i projecte semafóric.
12 Abril 80

— Consell Municipal — Acords referents al pressupost 
adicional del Carrer Major.
15 Abril 80

— Reunió Comissió urbanisme Ajuntament de Girona. 
25 Abril 80

— Reunió Comissió urbanisme amb tècnics de la V 
Prefectura regional de carreteres; objecte definició del 
desviament de l'autovia

REALITZACIONS COMISSIO

CONTROL OBRES:
Realització de l'informe vers les obres majors i 

menors que afecten al terme municipal de Sarrià. Amb 
aquest control estricte podem menar el control de 
creixement del poble i aplicar totes les línies de la nostra 
política.

TREBALLS PRESENTATS, ARTICLES:
Estudi urbanístic de Sarrià, presentat en el mes de 

Juliol 79 i que ha dibuixat les línies d'actuació urbanística 
del nostre programa. Informe autovia, presentat en el mes 
de Setembre 79 i que ha sigut la base de totes les 
negociacions respecte a l'autovia; el mateix informe, 
acompanyat amb les signatures recollides, va ser entregat 
al president del govern Sr. Suarez per l'Alcalde Nadal. 
Programa d'actuació 80, article presentat a la revista 
Poble. Article "Autovia, una utopia que serà realitat" 
presentat a la revista Poble.
CATALEG DEL PATRIMONI ARTÍSTIC:

Aquest catàleg, presentat a finals de l'any 79 
protegeix els carrers Major i Carrilet, el grup Paulí Torras 
i les cases Consistorial, Consultori i el Coro de desfetes 
urbanístiques. El catàleg preten guardar les característiques 
mésessancialsque encara hi ha a Sarrià.

CREACIÓ D'UN EQUIP TÈCNIC PROPI:
Actualment tenim treballant pel Consell a dos 

Aparelladors; quan tinguem arranjada la casa Consistorial 
crearem una petita oficina tècnica autonoma.

REFORMA DE LA CASA CONSISTORIAL:
Supressió temporal dels oaicons per perillositat. Les 

obres de reforma comencen en el Mes de Juny, les quals 
ens permetran la creació de l'oficina tècnica, la sala de 
Juntes i despatxos de treball. Creació de la sala pel 
museu permanent.

ENLLUMENAT LA RASA:

El treball d'aquest projecte l'ha realitzat la Junta de 
contribuents; la nostra actuació ha servit per desencallar 
varies vegades les obres.

26 Abril 80
— Reunió Jun ta  de contribuents Carrer Major i 

Carrilet

29 Abril 80
— Reunió Comissió urbanisme Ajuntament de Girona. 

9 Maig 80
— Consell Municipal. Acords referents a la creació del 

registre de solars.

13 Maig 80
— Reunió Comissió urbanisme Ajuntament de Girona. 

16 Maig 80
Reunió Urbanisme-Sanitat. Objecte: projecte 

cementiri.

16 Maig 80
— Reunió urbanisme tècnics Ajuntament de Girona. 

Objecte: gestions projecte urbanització Firal II

23 Maig 80
Consell Municipal ordinari. Acords referents a 

vallat de solars urbans.

23 Maig 80
— Consell municipal extraordinari. Presentació balanç 

Consell.

CLAVEGUERES p l a  DELS VINYERS:
La realització d'aquesta obra ha significat desencallar 

un projecte que estava fet des de l'any 1970. Forma part 
de les prioritats urbanístiques del nostre programa 
d actuació.
CLAVEGUERES PLA DE LA RASA:

Igualment com l'anterior, aquest projecte data de 
l'any 1970. Es fa amb col·laboració amb l'Ajuntament de 
S. Julià.
CARRER M AJOR:

El treball de tot el projecte l'ha realitzat la Junta de 
contribuents; nosaltres hem intervingut amb l'obligatorie
tat de conectar les clavegueres i quan ha sigut necessari 
aclarir les posicions entre els serveis tècnics de Girona i la 
Junta.
FI CARRER M AJOR I CARRILET:

El treball d'aquesta obra també el porta la Junta de 
Contribuents. La nostra actuació ha assajat desencallar 
varies vegades el projecte i preferentment esdevé a fer 
cumplir per via executiva les contribucions especials als 
veins que no ho han fet.

AUTOVIA:
Ha sigut, i és, el projecte més important que menem. 

Hem aconseguit transformar el projecte d'utòpic a 
realitzable. El nou traçat per la muntanya ja és fet i cal dir 
el si definitiu. Els serveis tècnics d'Obres s Públiques de 
Girona estan fent el projecte d'instal.lació semafòrica a 
l'autovia.

COL.LABORACIO:
COL.LABORACIO AM B L 'A JUNTAM ENT DE S. JU LIA  
DE RAMIS:

Aquesta col·laboració intervé en el projecte de La 
Rasa, aigua potable del sector de S. Ju lià , autovia i 
traçat interurbà de l'autobús.

PROJECTACIO I PLANIFICACIÓ:
La Comissió d'urbanisme del Consell de Sarrià forma 

part de la Comissió del Pla General de Girona, amb el que 
estem treballant.

D'URBANISME MAIG 79 - MAIG 80



EXPOS ICIO  PROPERS PRO JECTES A  REALITZAR  
PEL CO NSELL M U N IC IP A L

Hauríem volgut que aquesta exposició tingués un caire diferent, 
urbanísticament parlant. Ens hauria agradat expljcar de quina 
manera enfoquem el creixement urbanístic de Sarria, quines fites 
assolirem amb aquest creixement i quins serveis seran els que 
preveiem per a desenvolupar amb treball de 6 ó 8 anys a Sarria. Ens 
hauria agradat exposar i explicar quina és, en definitiva la nostra 
visió del Sarrià que es desenvoluparà en aquests 10 propers anys.

Ho hauríem volgut. Les circumstàncies obliguen.
*

La notarietat d'un cert nerviosisme arrelat amb la impaciencia 
de veure realitzacions, així com una, suposada, creixent necessitat 
de qüestionar la validesa del Consell, juntament a una mobilitat de 
posicions de poder entre les diferentes forces actuants a Sarria, ens 
aconsella a ser més concretsj a ensenyar els elements suficients per 
evitar que es parli amb ignorància de coneixement.

Es cert de que costa veure realitzacions d'urbanisme.

Per a poder realitzar un projecte, bé sigui d'enquitranat com de 
clavegueres s'han d'acomplir les següents fases, sense les quals no 
es pot entendre el procediment:

— Hi ha d'haver un Pla General del poble.
— Hi ha d'haver un Pla parcial de la zona
— S'ha de redactar i calcular el projecte.
— S'ha d'aprovar inicialment.
— S'ha de presentar a informació pública
— S'ha de presentar a la Generalitat per aprovació
— S'ha d'aprovar el pressupost que l'englobi
— S'ha de portar a subhasta
— El projecte s'executa amb un plac fixat obligatòriament.

Aquesta mecánica es concreta de la següent manera a Sarria:

* Tenim un Pla General que actualment és en fase d'adaptació i 
més llunyanament en revisió.

* Només tenim un Pla Parcial, Firal, desfasat per la instal·lació 
de l'autopista.

* Entre la redacció d'un projecte i la llum verda podem passar 
de 8 a 12 mesos si els tràmits són favorables.

* A la nostra entrada en el Consell només hi havien 2 projectes 
disponibles, les claveguera; primàries del sector Vinyes i la de La 
Rasa (datades de l'any 1971) l'una de les quals és realitzada i l'altra 
a punt de finalitzar el plac que el constructor té per executar l'obra. 
Tant l'una com l'altra les hem tingut d'executar no essent incluides 
en el pressupost de l'any 79 (doncs nosaftres varem començar a 
treballar el Juny 79 quan el pressupost es confecciona a primers 
d'any).

* El projecte d'aigua potable als Vinyers també era redactat. 
Hem hagut d'esperar (de comú acord amb els veins dejs Vinyers) 
que es redacti el projecte de clavegueres secundari perque ambdues 
obres es realitzin amb una sola fase. Aquest últim projecte va sofrir 
un oblit en llur redacció, fet que va obligar a reenviar-lo a la 
corresponent modificació. Acaba d'anar a la Generalitat per 
aprovació. Ambdós consten en el pressupost 80.

* El projecte d'urbanització del Firal II també estava redactat. 
Llur retràs obeeix a unes petites modificacions en el pressupost per 
a disminuir les partides i a un projecte adicional d'accés al sector 
Firal i d'arranjament del creuament pel voltant del pont per sota 
l'accés de l'autopista. El projecte, menys l'accés, és a punt per a la 
subhasta i té consignat pressupost 80.

* El projecte del cementiri^ el presentem per el pressupost 81. 
Llur redacció ha sofert retràs en espera d'un contacte amb 
Autopistes S.A. donat que una zona del terreny previst és afectada 
pels 50 metres de no edificabilitat de l'autopista. El projecte pot ser 
enviat a la Generalitat.

* El projecte d'enllumenat de la carretera de Sarrià de Dalt és 
redactat del Gener 80 en espera d'assignació de pressupost 81.

$

* El projecte d'enllumenat de la N-ll és un projecte que executa 
l'Ajuntament de Girona i que ens afecta.

El projecte d'enquitranat del carrer central la Rasa és redactat, 
en espera d'anar a la Generalitat després de l'aprovació per 
l'Ajuntament de Girona. Té pressupost assignat 80.

* Les alternatives a l'autovia és el tema que més treball ha 
donat i que menys es veu. Aconseguir arribar a trobar solucions 
unànimes entre les Associacions de Veins amb la gent nerviosament 
alterada després d'una mort, no és una fita fácil. Com tampoc ho és 
aconseguir la redacció d'un desviament de la N-ll, ni tampoc 
aconseguir que la delegació del MOPU a Girona accepti instal·lar

semàfors a l'autovia i carrils laterals per resoldre el problema de 
creuament d'un costat a l'altra de l'autovia. El tema sol ens va 
bloquejar 3 mesos de reunions.

Pensem doncs que només fa 15 mesos que treballem a 
l'Ajuntament i que es necessiten de 8 a 12 mesos per una realització 
que vagi depressa. Tenim 2 realitzacions gairebé executades i un 
carregós treball d'organització de canals de comunicació dins 
l'Ajuntament que ha estat elaborat. Pensem també que el programa 
d'actuacions i l'estudi urbanístic els hem elaborat després de la 
nostra entrada a l'Ajuntament. Pensem també que abans de llençar 
qualsevol política de realitzacions hem tingut una etapa de 
congelació de llicencies d'obres i de preservació d'elements d'interes 
històric local. Pensem que el pressupost 80 només fa 6 mesos que 
és aprovat.

Ens hagués alegrat poder començar a treballar a l'Ajuntamen i 
poder dedicar tota la nostra atenció a fer carrils de bicicletes, a 
emplenar tot el poble de jardins, flors, parcs infantils, i poder cobrir 
els carrers de musiquetes.

La realitat que ens ha esperat és ben bé una altra: un poble 
sense cap parametre d'urbanisme, on la majoria de les edificacions 
es trobaben (i es troben encara per mig any) en la il·legalitat, a on hi 
mancaven serveis tan elementals com claveguéres i aigua potable 
amb els corresponents perills sanitaris, a on pràcticament es 
desconeixia l'urbanització decent; un poble on no existia 
comunicació entre els barris. Per no existir, no hi havia ni informes 
detallats, ni una fitxa per a guardar-les, elements sense els quals no 
es pot fer cap seguiment detallat de la historia del fet urbanístic

L'obertura de carrers del Pla dels Vinyers era planejada 
arbitràriament sense plans, ni projectes, ni plànols, un arquitecte i 
un aparellador (no municipals) amb el vist i plau del Consistori. 
Millor que vist i plau, amb els ulls clucs.

Aixo vol dir que el treball que hem fet ha estat fins i tot el 
d'arrencar el funcionament de l'Ajuntament. Amb l'agravant que 
enlloc de bastir l'urbanisme en pla desert el tenim de fer en un 
poble i aixecat a l'arbitri d'interessos molt concrets de professionals, 
empreses constructores i de propietaris de terrenys:

Sarrià ha estat bastit sense ordre ni concert.

I nosaltres estem disposats a canviar-ho costi el que costi. 
Primer perquè representem a un grup progressista, segon perque 
gairebé ha estat la fita de cap a 9 anys de critica i de seguiment 
dels afers municipals. Ho volem fer i ho acomplim depressa:

— Amb mesures d'urgencia de serveis (les dues clavegueres 
generals, l'aigua potable i laclavegueressecundaria).

— Amb mesures de variació d'estructura (modríicació de 
raptovia, accesos al Firal i recorregut perifèric de l'autobus)

— Amb mesures de correcció i control urbanístic (protecció 
d'edificis, definició de zones de creixement, pressió d'edificació en 
solars urbans).

— Amb una planificació apropiada i adaptada a la realitat 
industrial de Sarria.

Ens agradaria que aquestes explicacions encetessin la curiositat 
i obrissin un debat a partir del qual no_ es produissin més defectes 
de critica per desconeixença. Per l'interès de tothom, les comissions 
del Consell treballen per grups de treball representats per les 
Associacions de Veins, les quals haurien d'informar als seus socis, 
funció que pensem que la realitzen.

Per altra part, estem oberts a qualsevol explicació a 
l'Ajuntament, en els dies de l'exposició i oberts igualment a 
qualsevol deba't que s'ens vulgui plantejar a l'estil del que varem fer 
als Vinyers.

L'exposició sera presentada igualment als locals de l'Associació 
de Veins de Sarrià a la Rasa, i amb fi d'augmentar la informació 
urbanística, esperem encetar campanya d'informació per la revisió 
del Pla General i pel projecte de desviament de la N-ll. En el mateix 
sentit augmentara el nombre d'escrits d'urbanisme a la revista amb 
el fi de donar creixement de les raons i de les circumstàncies que 
intervenen en els processos de les decisions urbanístiques.

Deiem que hauriem volgut fer una altra exposició més de 
desenvolupament futur. Guardem la idea per a una altra cjcasió en la 
que hi hagi menys nerviosisme, més estabilitat política i més 
confiança amb el Consell Municipal de Sarrià.

Bona festa a tots els sarrianencsll
Comissió d'Urbanisme JOAN VILA



QUE FEM AVUI ?
Ui! avui on podríem anar!... Un viatge per la 

imaginació no aniria pas malament del tot.

Hi ha pel·lícules sobre un viatge per dins el cos 
humà, altres al Centre de la Terra, moltes a l'espai 
extraterrenal i també pel nostre món.

Un viatge imaginari podria anar molt bé i qui més qui 
menys també ha fet projectes “ in mente" per Sarrià.

Entrem i passejem per la devesa del riu on hi ha 
caminets, gespa pels voltants per reposar, arbres que fan 
ombra, bancs per aseureu's i parcs per a la mainada. De 
tant en tant podem aturar-nos a contemplar les escultures 
de pedra o de plàstic que ens han fet els nostres artistes 
contemporanis. Un mòbil indica d'on bufa el vent i un salt 
d'aigua fa sonar els metalls vibratoris.

Hem arribat al teatre a l'aire lliure amb l'escena cara 
al riu i la graonada feta amb pedra de Girona.

Llavors podem prendre uns banys en les diferents 
piscines climatitzades, previ uns exercicis a la pista 
d'atletisme.

I continuarem passejant per l'arbreda, que serà 
creuada per canals d'aigua corrent amb peixos de tots 
colors i ens anirem refrescant la gola en les set fonts que 
trobarem al llarg del camí.

I ja som a "C an  N ada l", després de creuar amb 
neguit les carreteres, amunt trobarem la casa pairal i 
típica de pagès de les nostres contrades.- "Can Tomàs", 
fixeu-vos en les arcades i llavors a la vostra dreta 
l'església de Sant Pau, que ja és esmentada en el s. XIV. 
La creu de terme ens guiarà el camí, per dalt cap a "Can 
Camós", per baix cap a la riera i a Sant Medir.

Un bon bany a la riera i enfilant el caminet arribarem 
a Sant Medir. En aquest lloc hom fundà vers l'any 820 el 
primitiu monestir d'Amer dedicat a Sant Medir i a Sant 
Genis, la comunitat del qual hi va romandre fins el 949. 
L'església parroquial refeta en època romànica fou 
ampliada amb dues naus laterals al S. XVIII; una visita val 
la pena.

I llavors també treurem el ventre de pena amb els 
cargols o la carn a la brasa de "Can Catofa".

Allà dalt veurem la plana de Sant Gregori i el riu Ter.

Ja  veieu, doncs, com amb una mica d'imaginació i 
un xic més de cames coneixerem Sarrià i les seves 
rodalies.

El primer serà molt difícil de veure, el segon més 
fàcil. Trieu.

RAIMUNDA.
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programació
Festa Major 1980

MES DE SETEMBRE

DIA

3 Dimecres

Dijous

5 Divendres

6 Dissabte

HORA

21-22 Futboo Pista - Fase Final- 12.e, 11.e, 10 Dimecres 15 Scacs a la Biblioteca Municipal
22-23 10.e i 9.e lloc. 22 Teatre "Terra Baixa" d'Angel Guime

a la Pista de Sarria de Dalt. rà pel grup Faula, al Pavelló Esportiu.

18'30 Inauguració parket al Pavelló 11 Dijous 12 Saranes a la Placeta de la Font
19' 15 IV Torneig Internacional Jordi Geli 17 XX IV  Concurs Colles Sardanistes
20'15 Partits entre els equips de: Sant Maur -Placa de l'Obra

(francès) 22 Sardanes i ball a la pica de l'Obra.
21'15 U.E.S. (Nacional) B.M. Granollers (D.

honor). 12 Divendres 15 Scacs a la Biblioteca Municipal
17'30 Cercavila pels carrers de Sarria. Es

20-21 Futbol Pista -Fase Final- Pavelló de comencara a la Placa de l'Obra.
Sarria. Seguidament xocolatada a la Placa

21-22 8.e, 7.e, 6.e i 5.e lloc. de l'Obra.

22 Concert de guitarra o flauta a la 22 Havaneres i Cremat a la Placa de
Capella de Sarria de Dalt. l'Obra.

Seguidament ball al Pavelló.
11 Futbol al Pla de l'Horta
16 Desfilada de Majorettes 13 Dissabte 10 Quo-Vadis Infantil a la Placeta de la
17 Pallasos i xocolatada al Pla de Font

l'Horta 12 Sardanes i CONCURS DE FLORS a
17 Marxa dels 15 kms. Sortida de Sarria, la Placeta de la Font

final a Sarria de Dalt. 15 Scacs a la Biblioteca Municipal.
18 Partit Internacional Handbol al Pave 16 Futbol Femení de Sarria

lló 17'30 Sardanes a La Rasa.
19 Exposició Filatèlica. Inauguració. Seguidament ball al Pavelló.
21'30 Patinatge Artístic a la Pista de Sarria 22 Sardanes a la Placa de la Font

de Dalt Seguidament ball al Pavelló.
seguidament Humor i Ball.

14 Diumenge n Futbol Alevins, Infantils a La Rasa.
7 Diumenge

8 Dilluns

8'30 
11 
11
12'30

>'30
18
22

.1
i3
16

22

Futbol al Pla de l'Horta
Ofici Solemne a l'Església de St. Pau.
Confrontació de Natació a la Piscina
Sardanes al Centre Parroquial
Sardanes al Pla de l'Horta
Grup Dances Girona
Ball a la Pista
Sardanes a la Placa de la Cooperativa 
seguidament Ball a la pista.

Missa de difunts a la Capella 
Festival Infantil a la Pista 
Dinar a la Font de Can Nadal 
Entrega Diplomes de Natació 
Cercavila Popular
Sardanes i ball Popular a la Placa de 
Can Nadal
Ball Popular. Concurs de disfresses.

15 Dilluns

15
17

22

16

20

Scacs a la Biblioteca Municipal 
Concert per l'Orquestra Maravella al 
Pavelló, seguidament sardanes a la 
Placeta
Seguidament ball al Pavelló.
Sardanes a La Rasa, seguidmaent 
ball al pavelló.

Marxa Popular en Bicicleta. Concen
tració a La Rasa. i Gimkama de 
bicicletes, festival Infantil i cercavila 
pels animadors Planxet i Sia a La 
Rasa.

Actuació de la Coral Oida a l'Església 
de Sarria.

Scacs a la Biblioteca Municipal 
>0 Nit Esportiva. Finals Futbol Pista, 
30 4.art., 3.er., 2.on. i 1.e lloc.

al Pavelló Esportiu.

20'30 Bàsquet "L a  Casera”  i equip de 
Barcelona

22 Bàsquet U.E.S. i

Comissió Festa Sarria de Dalt 
Comissio Festa Sarria de Ter 
U.E.S.
Col·labora: C O N SELL  M U N IC IPA L  
DE SARR IA  DE TER
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rawa
Tothom ha sentit alguna vegada, i fins i tot ha 

pronunciat paraules d'enyorament per les antigues festes 
majors. Sobradament se sap que la vida “ moderna" no té 
l'encant que tenia altre temps; malgrat tot, no podem 
plegar-nos de braços i deixar que el pas dels anys vagi 
deshumanitzant els nostres costums.

Enguany, la Comissió de Festes s'ha esforçat per 
donar un caire més popular a la nostra festa. Moguts per 
aquest intent de popularitzar-la i animats pels bons 
resultats que s'obtingueren en la celebració de Sant Pere, 
hem volgut que no solsament quedés enmarcada dins 
d'un recinte sinó que sortís al carrer i que puguéssim 
gaudir dels actes de la Festa en un indret del nostre poble 
que cal revaloritzar, la Plaça de Can Nadal.

Hem cregut convenient despertar la inquietud del 
jovent del poble per la nostra festa. Pef tal d'aconse- 
guir-ho ens hem adreçat al Grup de Joves de Sarrià de 
Dalt que ha rebut la idea de col·laboració amb 
entusiasme.

No sabem si l'enfoc que prendrà aquest any serà el 
més adient però, el que sí és molt clar, és que la festa 
l'hem de fer entre tots.

Esperem que els primers actes siguin l'anunci de la 
participació del poble i que el poble entengui que la Festa 
Major és tradició i no n'hi ha prou que algú es dediqui a 
programar uns actes i fins i tot que hom hi vagi. Cal 
també fer costat a la nostra festa i al nostre poble. LA 
FESTA M AJÒR, NO ÉS UNA FESTA MÉS.

Des d'aquesta revista, la Comissió de Festes vol fer 
una invitació a tots els qui estimen els costums, tradicions 
i en definitiva al nostre poble. BENVINGUTS I BONA 
FESTA M AJOR!!

f i e s t a

M A Y O R
de

Sarrià de Dalt

PR O G R A M A C IÓ
DIVENDRES 5 DE SETEM BRE 
22 Concert de música clàssica a la Capella.

D ISSABTE DIA 6

11 Futbol al Pla de l'Horta.
16 Desfilada de Majorettes.
17 Pallassos i xocolatada al Pla de l'Horta.
16 30 IV Marxa dels 15 km. Sortida de Sarrià Pavelló 

U.E.S. i final a la Plaça d'en Nadal.
19 Inauguració de l'exposició filatèlica al Centre

Parroquial.
21 30 Patinatge Artístic a la Pista, seguidament humor 

i ball oer Joaquim Gasa.

DIUMENGE DIA 7

8'30 Futbol al Pla de l'Horta
11 Ofici Solemne a l'Església de Sant Pau.
11 Confrontació de natació a la piscina
12'30 Sardanes al Centre Parroquial
16'30 Sardanes al Pla de l'Horta.

Actuació del Grup Dances de Girona 
18 Ball a la Pista,
22 Sardanes a la Plaça de la cooperativa,

seguidament ball a la Pista.

DILLUNS DIA 8

10 Missa de difunts a la Capella.
11 Gran Festival Infantil a la Pista.
13 Dinar de germanor a la Plaça d'en Nadal.
16 Cercavila Popular

Entrega diplomes de natació.
Sardanes i ball Popular a la Plaça de Can Nadal. 

22 Ball Popular. Fabulós concurs de disfresses.
19
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Consell Municipal Sarrià

FESTA MAJOR SARRIA 1980

Aud iovisual:

EL P A IS A T G E  NATURAL

a Sarrià

Treball el'laborat i presenta! per:

Josep Bou í Angel Canigueral

Dia: 10 de setembre (dimecres)

Hora: a les 19, al Patronat de Pares de Familia
i i

Treball realitzat gràcies a l'a ju t de la Conselleria de Cultura del 

Consell Municipal de Sarrià. Aquests estudis de la Natura al nostre 

poble, són complementaris a la creació d'un Itinerari de la Natura 

que s'editerà i s'oferirà a les escoles.

Imprinta Carlos - Major da Sarrià 23 - 1880



la iv marxa dels 15
Arriba la Festa Major de Sarrià de 

Dai , i com sempre els muntanyencs 
organitzem la Marxa dels 15 quilòme
tres, que aquest anys serà la quarta
edició.

Aquest any fugim de l'itinerari 
dels anys anteriors, ja que compre
nem que era molt desagradable que 
en la seva primera part, la Marxa 
transcorregués per la carretera i 
entremig de les fàbriques; per això 
hem pensat donar-li un aire més 
camperol i posar al participant, quan 
abans millor, en contacte amb la 
natura i la història del nostre Poble.

El nou itinerari que hem preparat 
es el següent:

Sortida del Pavelló U.E. Sarrià-I, i 
at'avessar l'autovia pel Pont del Pla 
de La Rasa, agafant tot seguit el 
circuit de footing i el Pla de l'Horta, i 
d 'ad  per la pista forestal, pujar al 
Castell de Montagut. Després conti
nuar cap al Turó de Can Guilana i 
d'avallar cap al Molí d'en Tomàs i 
l'església Parroquial. De l'església

continuarem el recorregut per les 
masies de Can Mates, Can Xuclà, 
Can Rovira, etc. a fi de donar —com 
hem dit abans— una imatge campero
la i conèixer les masies. L'itinerari 
estarà degudament senyalitzat, i com 
cada any l'arribada la situarem a la 
Plaça de Can Nadal, on tots els 
participants trobaran una bona xoco
latada i refrescs.

També ens agradaria insistir en 
què les persones que vulguin veure 
la marxa en els seus diferents 
sectors, a l'hora de desplapar-se amb 
el seu vehicle mirin de fer-ho per 
altres camins, car representen una 
molèstia pels participants, ja que 
s'han d'apartar per deixar passar els 
vehicles i després respirar la pols que 
aixequen.

Any darrera any, la Marxa dels 15 
ha vist augmentar el nombre de 
participants i és això el que de veritat 
ens complau als muntanyencs, ja que 
hi tenim posada molta il·lusió i potser 
és un dels dies en que els munta
nyencs ens obrim més al Poble de 
Sarrià.

Us hi esperem a tots, grans i 
petits, el proper dia 6 de Setembre a 
dos quarts de cinc de la tarda. No és 
una prova competitiva, sinó que és 
un acte de participació popular on no 
hi mancarà l'alegria i l'humor.

Grup de Muntanya Sarria de Dalt

Dissabte, 
6 de setembre de 1980

Sortida:
Del Pavelló U.E. Sarrià r  

a 2/4 de 5  de la tarda

Recorregut per les Masies de 
Sarrià de Dalt

Organitza: Grup de Muntanya 
de Sarrià de Dalt

Banca Catalana 
creu que qui ha treballat 

tota una vida 
mereix més rendiment 

dels seus estalvis.

BANCA CATALANA
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LA  FE S TA  A  LA  P LA Ç A  DE C A N  N A D A L

"L'anxovada" és una de les tradicions sarrianenques 
actualment perdudes. Es tractava d'una berenada que 
tenia lloc al redós de la Font de Can Nadal, l'última diada 
de la Festa de Sarrià de Ter.

Tots coneixem Can Nadal. És un petit indret situat a 
la riera d'en Guilana abans de què aquesta trobi 
l'autopista. Queda emmarcat en un agradable paisatge, 
amb vegetació abundant que hi dóna frescor tot l'estiu. 
La plaça es troba caracteritzada per la presència d'una 
tribuna que sembla feta expressament per a posar-hi una 
cobla.

Aquí doncs, hi venia tota la gent; es feia gatzara, es 
ballaven sardanes, es. menjava el que cadascú s'havia 
portat i així la Festa s'acomiadava amb un aire camperol i 
alegre, que no s'hauria aconseguit en cap altre lloc del 
poble.

Rememorant aquesta festa i amb l'intent d'acostar- 
nos a les tradicions i costums gairebé perdudes, i al 
mateix temps recalcar la importància que es mereixen els 
indrets bonics de les rodalies, organitzem tots els actes 
festius del dilluns en aquest paratge tan acollidor.

Començarem la diada amb un dinar de germanor 
que, al igual que anys enrera quan ''l'anxovada'', us

l'haureu de portar i per finalitzar l'àpat farem una 
xindriada popular subvencionada per l'Associació de 
Veïns de Sarrià de Dalt.

Animats ja per la gresca del dinar, sortirem d'aquest 
lloc amb pintures, instruments i disfresses anant per tot el 
poble tot fent una cercavila on hi podran participar grans i 
petits, arribant altre vegada a la Plaça on començaran les 
Sardanes.

Més tard tindrà lloc un ball popular que per animar i 
acomiadar la festa, tot donant-li una pinzellada de color i 
alegria hi haurà com s'ha anat fent aquests últims anys 
un concurs de disfresses.

Tots els actes seran a la Plaça de Can Nadal, encara 
que som conscients que l'organitzar la festa en aquest 
lloc portarà més feina i complicacions, creiem que val la 
pena fer-ho i es per això que esperem que vosaltres 
sabreu col.laborar-hi amb la vostra presència. TOTS HI 
SOU CONVIDATS.

GRUP DE JO V ES  DE SARR IÀ  DE DALT

NOTES:
— Hi haurà servei de BAR.
— Prohibit fer foc a Can Nadal.

n e n n u Q u e n i a
ANGELA

àngela blàzquez i boya
plaça tomàs borau, n.° 4 baixos 
telèfon 21 84 08 
pont major - girona

BAR-RESTAURANT C A SA  PILAR

Carrer Pont Major, 124 - G I R O N A
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PER:FIDEL RINCON"MONOLOGO"
Ya tenemos nombres en nuestras 

calles y plazas. Bueno, nombre oficial 
porque, para todos, lo de Bloque 1.°, 
2 ° y 3.° seguirá rigiendo "sine die” .

Así pues, están de enhorabuena 
tos forasteros que vengan al barrio, 
ya que para ellos la dirección por 
Bloques era un lío al no haber 
indicaciones de cuál era el primero, el 
segundo y el tercero. Y algunas 
cartas también han sufrido el mismo 
despiste.

¿Conocerá el Ayuntamiento la 
Historia? Si es así estamos de 
enhorabuena pues la fuente no

tardarán en ponerla ya que ese 
nombre de "Vila Romana" que han 
puesto en la plaza obliga a ello; no en 
vano los romanos, entre otras cons
trucciones, levantaron fuentes, ter
mas y piscinas por doquier. Nosotros 
sólo queremos la fuente, aunque sea 
para honrar a los romanos.

Algunos no entendían eso de 
"Plaza Vila Rom ana" y creían que 
faltaban palabras. Según ellos, el 
nombre exacto sería el de "Plaza Vila 
Católica, Apostólica y Romana". O 
sea, como se había dicho toda la 
vida. Y es que el anterior régimen 
dejó vicios tan enraizados...

Y siguiendo con los nombres de 
las calles, pobre García Lorca. Mira 
que ponerle su nobre en una hilera 
de garages. Más que un honor 
parece un castigo. Aunque algo 
presentía él cuando decía:

"Só lo  por tus ojos 
sufro yo este mal.
Tristezas de antaño 
y las que vendrán".

Otra de las calles se llama "Mercé 
Rodoreda" y quedan una calle y una 
plaza por marcar. 0 se han acabado 
los carteles o la inspiración de 
nombres. Concretamente, la calle de 
tos locales de la Asociación y la plaza 
frente al segundo bloque, no han 
sido bautizadas aún.

Leemos en el anterior número de 
"Poblé" un excelente artículo de un 
miembro del Consell argumentando 
en favor del mercado semanal de 
Sarriá ¡Enhorabuena! Por coincidir 
con la Asociación de Vecinos del Pía 
de l'Horta que también defiende el 
mercado semanal.

Y tras la cita y la felicitación, una 
pregunta: ¿Por qué coge la opinión 
de una Asociación y la hace denomi
nador común de todas?

Por un lado se nos llama africa
nistas al pronunciarnos a favor del 
mercado; y por otro, se nos critica 
una postura contraria a la manifesta

da por la Asociación. ¡Qué bien nos 
cuadran aquellos versos místicos!

"Ni contigo, ni sin tí, 
tienen mis penas remedio. 
Contigo porque me matas 
y sin ti porque me muero"

Ah! El socavón fue arreglado en 
seguida por el Ayuntamiento. No, si 
cuando se ponen... Lo que pasa es 
que se ponen tan pocas veces.

Se nota un cambio en la actitud 
de la autoridad en cuanto a las 
multas en el Pía de l'Horta. Ya 
decíamos que aún se estaba a tiempo 
de cambiar. Parece que el viaje de 
instrucción del Teniente de Alcalde al 
Canadá rinde efecto. Y volvemos a 
repetir que no estamos contra las 
multas, pero sí contra la persecución 
indiscriminada a la que fuimos some
tidos. Se llegaron a multar vehículos 
bien aparcados.

Estos vehículos estaban situados 
en un extremo de la "P laza  Vila 
Romana" donde la deficiente coloca
ción de las señales amnistiaba esa 
zona. Pero como la orden era: "No 
permitir el aparcamiento en la plaza',' 
pues... ¡hala! ¡Multa al canto!

Urge cambiar esa señal y rectificar 
así el error que confirma aquel aserto 
de que hay dos formas de hacer las 
cosas: "B ie n  y como ias hace el 
Ayuntamiento".

Y no es que ellos tengan la 
patente de los errores. Todos nos 
equivocamos pero es que cobran por 
equivocarse que ya es el culmo de 
tos despropósitos.

Casi pasó el verano y del cine al 
aire libre nada de nada. No hubo 
acuerdo con el Centre Parroquial que 
posee un proyector de 16 mm. Sigc 
pensando que sería un éxito en el Pío 
de l'Horta, pues hace unos años fué 
precisamente gente de aquí la que 
hizo rentable tal actividad en el 
Centre. Que hi farem!

El camión municipal que limpia los 
bordes del asfalto junto a la acera 
sigue pasando periódicamente, pero 
sigue sin avisar cuando viene; y hay 
zonas de aparcamiento que nunca ha 
podido limpiar.. Nos hacemos la 
misma pregunta que hace unos 
meses: ¿Tan difícil es avisar? Así 
podría señalizarse la zona y será 
afectiva la presencia de tal camión. O 
sea, igual que en Girona. ¿0 es que 
para esto no somos Girona?

FIDEL RINCÓN



Metidos ya en el segundo año de 
gestión de la actual Ju n ta  de la 
Asociación de Vecinos, y con motivo 
de la "Festa Major" que representa 
como una pauta para hacer balance 
de todo el año, presentamos varios 
campos de actuación; sin olvidar que 
cada uno de los logros representó 
multitud de comunicaciones con el 
Consell Municipal y otros organis
mos. No es propósito hacer un 
recuento de méritos de la Junta, sinó 
un balance de situación para saber 
qué nos falta por conseguir en estos 
próximos doce meses.

FIESTAS. —Se prosiguió una polí
tica de colaboración con el Centro 
Parroquial en el montaje de la 
Cabalgata de Reyes, y con esta 
misma entidad y la Asociación de 
Vecinos Sarria de Dalt para la "Festa 
Major".

Como novedad cabe reseñar la 
celebración del quinto aniversario de 
la Asociación, cuya fiesta permanece
rá en el futuro como festejo del 
barrio.

La verbena de San Juan  se 
celebró con la brillantez acostumbra
da y amenizada esta vez por el 
Conjunto musical "Sintonía" que ya 
había compartido con otro grupo el 
baile de la fiesta de la Asociación. 
Otra novedad muy del gusto de 
todos fué la actuación de Román 
Carrasco, con canciones de Manolo 
Escobar que hicieron las delicias del 
público.

Se intentaron montar veladas de 
cine al aire libre durante el verano, 
pero no hubo acuerdo con el Centro 
Parroquial.

DEPORTES.— A lo largo de este 
año se consolidó la formación de dos 
equipos de fútbol, uno alevín y otro 
benjamín. Y como ya sabéis, nacieron 
bajo el amparo de la Asociación, 
aunque actualmente cuentan con 
Junta propia. En este campo la 
misión de la Asociación es recabar 
del Ayuntamiento la adecuación de la 
zona deportiva.

G U A R D E R IA .— Fia sido un año 
decisivo para su consolidación, aun
que aún no ha sido asumida por el 
Consell como necesidad del barrio. 
La Asociación afronta el patronazgo 
de la Seguridad Social de la señorita 
encargada. Asimismo se ha ampliado 
el local con lo que ha habido que 
doblar el servicio a base de otra 
maestra.

Con motivo del fin de curso les 
fue ofrecido a los niños una fiesta 
infantil que esperamos tenga futuras 
ediciones.

Se ha creado una Comisión de 
Padres que vela directamente por las 
necesidades de la Guardería. Esta 
Comisión ha redactado unas normas 
de funcionamiento válidas para el 
próximo curso.

En este terreno la mayor necesi
dad estriba en la zona cercada para el 
recreo de los niños, zona que se 
pretende sea polivalente y pueda 
servir como pista polideportiva. Otras 
necesidades de orden menor son el 
remozamiento de las paredes de los 
locales y la ampliación de los sanita
rios

SER IV IC IO S.— Fue gestionada y 
lograda la colocación de bancos, aún 
insuficientes; y papeleras, que aun
que deficientemente puestas, cum
plen su cometido.

Las basuras mantienen el proble
ma de la hora de recogida que 
repercute en la limpieza de nuestras 
calles, pues de todos es conocido 
que al estar las bolsas expuestas 
tantas horas son fuente de atracción 
de los perros que las desgarran y 
esparcen. Aquí la Asociación exigirá 
que sea cambiante la hora de 
recogida, ya que de lo contrario 
siempre seremos los últimos en el 
turno de la empresa encargada.

En cuanto al servicio de barrende
ros brilla por su ausencia, y no 
hablemos del camión que limpia los 
bordes de las aceras que, aunque 
viene, no avisa y siempre hace el 
mismo recorrido por el barrio. Pre- 
veyendo los días de servicio podrán 
acotarse zonas de aparcamiento para 
que regularmente fueran limpiadas, 
tal como se hace en Girona. Las 

exigencias en estos puntos son claras 
y estaremos al quite.

Las zonas ajardinadas están espe
rando un nuevo abonado que las 
revitalice, pero aparte de esta cir
cunstancia somos nosotros quienes 
más podemos hacer por el césped, 
de la forma explicada en artículo 
aparte en este mismo número de 
"Poblé".

El parque infantil está a la espera 
de la instalación de nuevos aparatos 
recibidos y del arreglo de los viejos.

A U T O B U S .— Este era un viejo 
anhelo del barrio y al fin se logró.

pero en relación a él cabe añadir que 
hay que urgir el asfaltado del camino, 
la instalación de una marquesina en 
la parada y la circulación en sábados 
y domingos.

C U LT U R A  Y JU V E N T U D .- T a l 
vez sean éstas actividades no abor
dadas de frente por la Asociación, 
aunque hemos respaldado cualquier 
iniciativa al efecto; tal es el caso del 
mes cultural organizado por el Con
sell y los actos que periódicamente 
monta la Escuela de Adultos.

Al objeto de activar el apartado 
de juventud se ha incorporado a la 
Junta un vocal; y también en artículo 
aparte hacemos una llamada en tal 
sentido.

OTRAS ACTIV IDADES.- En este 
apartado cabe reseñar dos colabora
ciones importantes. Una, la participa
ción en "P o b lé ” , cuyo objetivo de 
hacer pueblo merecía ser apoyado. Y 
la otra, la formación de esa Federa
ción de Asociaciones de Sarria cuyo 
Presidente es José Lafuente.

Como veis el horizonte está lleno 
de sugerentes realizaciones en bien 
de nuestra comunidad. Y en ese 

mismo horizonte, en el próximo mes 
de abril que se cumplirán los dos 
años de gestión de la Junta, está una 
remodelación de los responsables de 
la Asociación, según preve n los 
Estatutos. No ha mucho ha sido 
ampliada la Junta con la colaboración 
de Roberto Creixans quien se ocupa
rá de una forma directa de cuanto 
competa a urbanismo.

AA. VV.
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Política local
Todos sin excepción estamos 

metidos en esto que se llama 
democracia. Pero yo me pregunto: 
¿qué es lo que entendemos por 
democracia? Si no tenemos cauces 
para defender nuestros intereses ¿de 
qué nos sirve un régimen democráti
co? ¿Sabem os realmente a dónde 
vamos? Y los partidos políticos 
¿ayudan a orientarnos? Yo creo que 
nos confunden aún más, porque 
muchos de ellos lo único que 
pretenden es potenciarse sin tener en 
cuenta que están donde están gracias 
a nuestros votos que tan incauta
mente cedimos en diferentes eleccio
nes.

En buena lógica, ahora les tocaría 
a ellos corresponder y devolvernos la 
confianza cumpliendo simplemente 
con sus programas. Y si no, aquí 
estamos para exigirles el cumplimien
to de sus promesas. No podemos 
conformarnos con votar y esperar. 
No podemos darnos por vencidos 
diciendo: ¡Ah! ¡Qué hagan lo que

quieran! Esa actitud facilitaría la labor 
negativa de los partidos cara al 
pueblo. ¿Dónde están aquellos eslò
gans de las campañas electorales? 
¿Qué se ha hecho de los programas? 
Claro que no toda la culpa es de los 
que no cumplen. Nosotros también 
podemos hacer algo desde nuestros 
lugares de residencia. Tenemos que 
colaborar para avalar las peticiones 
que a través de la Asociación se 
cursen. La democracia no debe ser 
algo burocrático e impuesto. La 
demoracia debe empezar en cada 
uno, en nuestro barrio, en los lugares 
de trabajao. La política local es el 
primer eslabón de una cadena cuyo 
último punto es el Estado.

Todo esto viene a cuento porque 
siempre que hacemos la tertulia se 
habla de lo mismo; y por lo visto y 
oído entendemos de la misa la mitad.
Queremos arreglar España desde 
nuestra silla cuando hay mucho por 
hacer a nuestro alrededor, en nuestro

barrio. Nuestros objetivos pueden ser 
concretos y próximos a nosotros. Un 
ejemplo es la falta de equipamiento, 
materializado en la ausencia de un 
local adecuado para los ancianos, en 
un cercado para el recreo de los 
niños de la Guardería y en el 
adecentamiento de la zona deportiva.

Si todos nos solidarizásemos con 
la gestión de la Asociación con agio 
más que buenos deseos, esas necesi
dades pasarían a ser logros contabili
zados por muy utópico que parezca 
conseguirlos. Como véis, hay mucho 
por hacer, hay mucho que exigir. Y 
todo eso, también es política. No sólo 
tos mítines y las elecciones. Y no es 
que desde aquí queramos eliminar el 
papel de los partidos. Nada de eso. 
Ellos son engranaje de la democracia, 
pero hemos de recordarles su^ res
ponsabilidades y sus promesas como 
parte de ese mismo juego democráti
co; y para ayudarles a concretar sus 
programas en realizaciones concretas
y vitales. ,

JO SE  A. SALMERÓN

L a  ' F e s f a  M a j o r “ e n  e l  b a r r i o
Desde que había un solo bloque 

la "Festa Major" de Sarria de Dalt ha 
recalado en el Pía de l'Horta. Recor
damos que era la sesión de sardanes 
del domingo por la tarde el acto que 
se traslada aquí. Actualmente, ade
más de las sardanas, tienen lugar en 
el barrio otros actos.

El sábado por la tarde habrá la 

tradicional chocolatada, seguida de la 
actuación del conjunto de "Majoret

tes”  de Hermanos Sábat y una 

atracción cómica para los niños.

El domingo por la mañana un 
partido de fútbol de veteranos entre 
los equipos de Sarriá de Dalt y Pía de 
l'Horta. Y a continuación, una exhibi
ción de danza regional. Por la tarde, 
la ya comentada sesión de sardanas.

AA. VV.

CON S O R P R E S A . . .
Con sorpresa hemos leído el 

escrito del miembro del Consell 
Municipal Sr. Mercader, referido al 
mercado semanal a Sarrià.

Compartimos su defensa del mer
cado y los razonamientos que expone. 
Y dado que esta opinión nuestra ha 
sido hecha pública por conductos 
afectos al Sr. Mercader nos sorpren
de en gran medida que nos englobe

con las demás Asociaciones, de 
opinión distinta a la nuestra. Y no 
se trata de reclamar un mérito pues 
respetamos cualquier ¡dea, sinó de 
esclarecer el tema.

Precisamente en el "Monólogo" 
del mismo número del escrito de 
marras se hace referencia a esta 
opinión positiva del mercado y se 
apela al sentido común simbolizado

por la afirmación del ama de casa en 
torno a si es rentable o no, prescin
diendo de apelativos de alta política.

Así, pues, para corregir lo que 
suponemos un "lapsus" del sr. Merca
der es por lo que publicamos este 
escrito, al tiempo que aprovechamos 
la ocasión para solicitar una vez más
tal mercado. A AAA. VV.

PEIXETERIA

JAUME ESBERT
C/. Pont Major, 14 PONT MAJOR
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B A LA N Ç  DE S IS  M E S O S  DE G E S TIÓ  PER EL M A N T E N IM E N T  DEL 
C E M E N TIR I DEL PO N T M A JO R

Després de sis mesos de gestions i de treball, la 
Junta  encarregada del manteniment del Cementiri 
comenpa ara a veure els seus primers fruits, molt petits 
encara i que els podem resumir en què ja tenim ordenat 
tot el munt de paperam, fitxes, llibres de comptes, 
recollida d'adresses, etc., que s'han anat recollint al llarg 
d'aquests sis mesos; tot això era un dels principals 
objectius previstos. Ha estat una tasca molt lenta i difícil, 
sobretot la recollida de les adresses, ja que per a la 
majoria dels components d'aquesta Junta, molts dels 
cognoms ens eren del tot desconeguts, per ésser de 
generacions passades i que ja han desparegut del carrer.

Aquesta tasca no es tradueix en millores concretes 
al fossar, com tots voldríem, perd que nosaltres creiem 
imprescindibles per a una bona administració i a la llarga 
per fer una bona reconstrucció del nostre cementiri.

Malgrat tot, la situació econòmica és encara precària 
i tal com estan els preus avui dia, és molt difícil fer una 
obra o una millora de gran envergadura. Això no vol dir 
que no s'hagin fet al llarg de sis mesos petites reformes, 
tals com: la poda dels arbres, col·locar papereres i intentar 
matar l'herbessegam que hi ha en els requadres del mig 
que teòricament haurien de ser un jardí i que esperem 
que aviat tornin a ser, alhora que s'han canviat i arranjat 
dues portes de dos recintes laterals que fan les funcions 
de magatzem.

Actualment s'està fent el cobrament de rebuts que 
encara no s'ha acabat i bon trop en falta! Quan estigui tot 
liquidat, la Junta intentara posar en practica (si els preus 
no pugen gaire) alguns dels objectius previstos a mig 
plac, tals com l'arranjament dels ninxols, el cobriment 
d'aquests amb "uralita", posar flors als requadres, netejar 
les voreres del cementiri, intentar fer arribar la llum..., ja 
veurem a on arriben els diners.

També cal remarcar en l'aspecte del cobrament dels 
rebuts, que ens hem trobat amb el fet desagradable de 
que hi ha gent que s'han negat a pagar la quota de 350 
ptes. i no per falta de diners. Afortunadament aquest 
sector és molt minoritari. Un altre fet, tampoc gens 
agradable, és que hem trobat els rosés del cementiri 
arrasats, sols hi han deixat les quatre branques pelades. 
Les flors no sols s'han de posar als nínxols, sinó que 
s'han de respectar les que hi han plantades, de no ser així 
la feina no es veurà.

També aprofitem ací per fer un prec a tots els 
propietaris de nínxols, que per tal de tenir un bon historial 
d'enterraments al nostre cementiri, ens portin, un moment 
que puguin, el títol de propietat perque nosaltres podem 
prendre nota de totes les inhumacions, per tal de tenir-ho 
tot ben registrat. Es poden adreçar a Llanes Phildar o al 
Sr. Jaume Regas.

A aquesta nota, un xic llarga, hi afegim un estat de 
comptes perquè els esmentats propietaris estiguin 
informats de tot el que es fa, tant en ingressos com en 
despeses de cara al manteniment del cementiri, i no es 
produeixin mals entesos. Si algú desitja més informació es 
pot adrepar a la Carme Grau o al Sr. J .  Regàs, ells els hi 
donaran tota mena d'informació.

Els Estatuts ja s'estan redactant des de fa temps i 
esperem que aviat estaran del tot llestos i a disposició 
dels propietaris. La Junta en deixarà còpies a l'Església i 
seran per a qui els desitgi tenir.

Per tot això continuem demanant la col·laboració de 
tothom, per a seguir la nostra tasca endavant i poder dur 
a terme, a mig o a llarg plaç, els objectius abans 
esmentats. No sols demanem ajuda, sinó paciència; no es 
pot fer tot en un dia, en un mes o en un any, sinó poc a 
poc i de mica en mica. Sols així aconseguirem que aquest 
cementiri segueixi essent de tots, amb l'aspecte acurat 
que tots desitgem i que els nostres avantpassats 
mereixen. CARME

CEMENTIRI PARROQUIAL DEL PONT M AJOR 
Estat de Comptes a 30 de Juny del 1980

CAIXA
Cobros.
de Quotes.....................................
de vendes de Nínxols....................
de talons C. Estalvis Prov............
de drets de cementiri...................

...............31.580. — Ptes
...............30.000. — Ptes.
...............40.241.-Ptes.
...............14.000.-Ptes
.............115.281.-Ptes.

Pagaments.—
Obres.............................................
IngressosCaixa E. Prov...................
Gastos Generals............................

Existència caixa............................

.............  38.741.-Ptes.

.............71.100.-Ptes.

...............5.707.-Ptes.

...........  115.548.-Ptes.
...................273.-Ptes.

CAIXA D 'ESTALVIS PROVINCIAL.
Ingressos.....................................
Cobrat talons................................

Existencia C.E. Prov.....................

D ESPESES 
Despeses Generals

...............71.100.-Ptes.

...............37.241.-Ptes.

...............33.859. — Ptes.

...............33.859. — Ptes.

Papelería Española........................
Uibreria G e li.................................
Ports de les papereres.................
Comissió Bartrina cobros.............

................ 2.012.-Ptes.

................ 1.591.-Ptes.
...................489. — Ptes.
................  1.255. — Ptes.
................ 5.707.-Ptes.

Obres.—
Cañigueral...................................
Podador.......................................
Batllori (enterros)........................
N. Coll. netejar cementiri.............
Agro Center Herbicida.................

................. 3.947.-Ptes.

...............17.100.-Ptes.

.................8.294. — Ptes.

.................8.000. — Ptes.

................. 1.400.— Ptes.
38.741. —ptes.

NOTA: Falten per cobrar la majoria de les quotes, les 
quals es reflectiran al segon semestre. Manca de 
pagament de les papereres que encara no s'ha 
efectuat

CEMENTIRI PARROQUIAL 
Pont Major-GIRONA
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■*<hit majon esports
PR E-TEM PO R A D A  
DEL C.D . PO N TENC

Si no hi ha res de nou els homes que defensaran el 
C.D. Pontenc aquest any seran els següents:

PORTERS 
Freixas i Reixach

El proppassat dia 29 de juliol el C.D. Pontenc encetà 
la nova temporada amb la presència de tots els membres 
de l'actual plantilla i quasi tots els membres de la Junta 
Directiva. L'acte de la presentació fou molt brillant dintre la 
seva senzillesa.

Varen començar amb les xerrades de costum 
encetant la vetllada el President de l'Entitat, Sr. Joan 
Xifre, demanant als jugadors una entrega total al Club ja 
que els membres de la Junta havien posat tota la seva 
confiança amb ells deixant clar que l'aficionat el que vol 
son victòries tot portant a terme una bona campanya, 
gaudint d'una bona classificació al final de la lliga. 
Després va fer sentir la seva veu l'actual entrenador del 
C.D. Pontenc, en Jord i Massa, prometent que es 
treballaria de valent per ésser mereixedors de la confiança 
en ells dipositada; va recalcar que per aconseguir l'èxit 
final abans s'haurà de suar molt. I finalment va parlar el 
capità del C.D. Pontenc, Jan  Tomàs, en absència de Joan 
Pallàs, deixant constància que per part dels jugadors es 
faria el possible perquè la temporada comencés molt bé i 
acabés millor. Després es va començar ja el primer 
entrenament per tal d'arribar a tenir una bona preparació i 
demostrar que el que s'havia dit abans no quedaria sols 
en paraules.

Actualment porten jugats tres dels partits anomenats 
de “ Pre-Temporada" enfrontant-se el primer amb el Salt 
empatant a un gol, el segon es va enfrontar amb el 
Llagostera perdent per tres a un. Val a dir que aquest va 
servir per fer algunes proves amb jugadors no fixats, i el 
tercer partit es disputà al camp del Coma-Cros guanyant 
per quatre a un, demostrant estar ja amb una forma molt 
bona pel poc temps que encara porten de preparació. 
Resten per a disputar encara dos partits abans de 
començar la llarga lliga, per acabar la preparació.

DEFENSES
Valverde, Planas, Bautista, Vico, Salido i Carbonés. 

M IT JO S
Sosa, Llamas, Roig, Arias i Sedeño 

DEVANTERS
Pallàs, Tomás, Bandín, Rodríguez, Jesús i Castella
nos.

Els que segueixen normalment el desenvolupament 
del Pontenc, poden veure que hi han poques novetats, i 
es conserva un equip base, cosa que altres anys havia 
fallat, i encara algunes d'aquestes novetats l'any passat 
jugaven amb l'equip jovenívol de l'Entitat.

■ Encara que tot està funcionant més o menys bé 
dintre el programa elaborat pel que respecta a la secció 
esportiva, no és així quan es toca el famós problema de 
les tan promeses instal·lacions, vestuaris, llum, etc. 
Semblava que durant el temps que hom es pren de 
vacances, el camp d'esports hauria canviat una mica o al 
menys hauria començat a fer-s'hi quelcom, però la 
sorpresa va ésser al revés doncs hom ho trobà encara tot 
igual.

Sembla ésser que finalment l'Ajuntament, fent un 
gran esforç, ha presentat un pressupost a la Federació 
Gironina de Futbol; encara no se sap si serà aprovat o no, 
però tots els seguidors del C.D. Pontenc esperen que la 
cosa no s'allargui massa doncs no els agradaria veure als 
nostres jugadors i els de l'equip contrari o a l'àrbitre 
canviant-se a l'aire lliure o bé fent els entrenaments amb 
una espelma cada jugador, per manca de llum.

Apart de què també hi han tres equips més, portant 
el nom de l'Entitat com són: els Jovenívols, Infantils i 
Caganius, que fan servir el mateix terreny de joc, apart 
d'altres equips que les voldrien fer servir però no poden 
perquè han quedat petites i en un estat quasi ruinós i així 
és impossible portar a bon terme el bon desenvolupament 
de la tasca marcada per a aquests nois.

N. BAIX
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A IX I ÉS.... LA  SECCIÓ  DE N A T A C IÓ

Aquesta secció és la que es troba més condicionada 
pel temps, ja que al no tenir una piscina coberta només 
és possible entrenar i competir durant l'estiu.

Aquest Curset el portem a terme 5 monitors: l'Anna 
M .a Masó, la Marta Rifà, la Roser Piqueras, la Quima 
Simon i en Quim Lozano.

La secció està estructurada per edats. Les categories 
són aquestes:

-més d'onze anys.
—12 a 13 anys- 
—14 a 15 anys.
—de 16 endavant.*.

—Quant entreu en funcionament? ,
Bé, com sabeu ja s'ha dit abans només a l'estiu. Es a 

partir de finals de juny quan comencem a nadar fins a la 
primera quinzena de setembre bàsicament, fins després 
de la Festa Major.

—  Parleu-nos de les vostres activitats?
A nivell competitiu participem a la Lliga Provincial 

-per Clubs amb piscina descoberta— a la Copa Pirineus 
-que està estructurada en quatre grups— i finalment 
participem al "Criterium Inter-Clubs" -aquí hi prenen part 
les sis millors marques de cada prova.Del nostre Club hi 
neden uns 15 atletes.

Deixant apart la competició, organitzem un Curset 
d'ensenyament de natació. Aquest any hi participen 
50 nens i nenes. Cada dia lhi ha tres torns, per així poder 
controlar més bé a la mairiada.

A tota la mainada que hi participa, per la Festa 
Majors se'ls hi donarà un diploma del Club.

—  No organitzeu, també, les XII HORES DE 
NATACIÓ?

Sí. Ara fa pocs dies ha tingut lloc la Setena Edició i 
l'èxit ha estat esclatant.

—  Com les munteu?
Fem tres relleus. Cada relleu està compost per 12 

persones. Cada un neda 10 minuts cada dues hores, és a 
dir 1 hora en total. Les inscripcions són obertes a tothom, 
però abans tenim en compte i evidentment són els que 
tenen preferència els de la secció de natació.

-Per ser un bon nedador cal estar ben preparat. Com 
feu els vostres entrenaments?

En primer lloc hem de dir que no tenim entrenador i 
som nosaltres mateixos els qui planifiquem els entrena
ments. De la mateixa manera que fem d'entrenadors hem 
de fer de delegats. Parlant més concretament dels 
entrenaments, hem de dir que la preparació física del 
nedador és bàsica i imprescindible.

Cada dia els grans nedem distancies que oscil·len 
entre els 2.000 i els 2.500 metres. Els petits corren 
distàncies d'uns 1.500 metres. Al larg d'aquests metres 
anem variant d'estil.

—  Què demanaríeu al Club?
Que ens fes més cas, ja que ens trobem molt sols i 

caldria que algú ens ajudés.

I com no, ens agradaria molt poder disposar d'una 
piscina coberta. D'aquesta manera les nostres possibilitats 
pujarien molt. Actualment hi ha gent petita que val molt 
la pena, però al no poder entrenar al llarg de l'any, al no 
poder portar a terme un entrenament continuat, a l'any 
següent els costa molt millorar marca, i això és una 
veritable llàstima.

—  /  per acabar, hi voldríeu afegir alguna cosa?
El que interessa és promocionar a la gent petita, i 

molts dels nostres esforços es centren en aquest terreny. 
Per això fem una crida a tota aquella gent que té interès 
per la natació, que no dubtin ni un moment en 
adrecar-se a nosaltres, ja que tohtom serà ben acollit.

La natació s'està promocionant, la llavor hi és, però 
ens fallen els medis materials. Esperem, pel bé de tots 
aquests nois i noies del Club i de Sarrià en general, que 
ben aviat podrem diposar d'una piscina coberta.

NARCÍS C A SA SSA  i FONT
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ESPC C TS - U .E .S .
C O N TE S TA N T A ...

Vull dirigir primerament aquest escrit, en contestació 
a una sèrie d'aspectes que criticava la secció de 
Muntanya —entrevista que sortia publicada en el passat 
número d'aquesta revista—, al igual que a una sèrie de 
qüestions i resolucions preses per la Junta de la U.E.S.

Bé, com es fàcil veure, a Sarrià sempre ha estat en 
primera línea l'Handbol, i més concretament l'equip de 1." 
Divisió Nacional. Això moltes vegades ha comportat que 
les altres seccions del club es sentissin molestes, cosa 
que fins a cert punt tenen raó, ja que si bé és veritat que 
no se'ls hi ha donat massa importància, també es veritat 
que moltes vegades no han fet res per merèixer-la. Per 
exemple, estic totalment segur que un bon sector dels 
socis de la Unió Esportiva Sarrià no saben que hi ha una 
secció de muntanya. Concretament, un servidor, no se'n 
va enterar que hi havia un membre que assistia 
habitualment a les reunions dels dimarts i que fós de 
muntanya. No sé per què serà?

La veritat és que a mí, personalment, m'agrada la 
muntanya, i crec que a Sarrià hi ha d'haver una secció de 
muntanya, com es suposa que hi ha.

Diuen que el club no els hi dóna la suficient 
importància, que no els dona suport; però s'han preguntat 
si realment les activitats que realitzen ajuden a què el 
Club els hi aporti ajudes? S'han preguntat alguna vegada 
si no fan de la Secció de Muntanya, quelcom 
independent?

PISC IN A ?
Arriba l'estiu i tothom vol anar a la piscina. Pels que 

practiquen una activitat en el Club, poden disposar d'un 
carnet que els permet entrar gratuitament a la piscina; els 
altres poden escollir entre dues qüestions: o bé pagar 
dues-centes pessetes, o bé fer-se soci —millor fer-se soci, 
això està clar— Però jo em pregunto; és just que mentre 
una persona que col·labora en qualsevol activitat, que 
està sempre a disposició i que a més a més sigui soci i 
pagui la quota, mentre que altres gaudeixen del seu 
hobby només adquirint un carnet que els dona dret 
d'entrar a la piscina gratuitament, encara que la seva 
situació econòmica li pugui permetre la despesa de fer-se 
soci?

He vist moltes persones portar mainada amb el cotxe 
a qualsevol lloc, pagant gasolina de la seva butxaca i 
apart d'això són socis i paguen com a tals.

Crec que les persones interessades ja es sentiran 
afectades i espero que es qüestionin si això que fan és 
realment just. Perquè és important que ens preguntem si 
realment volem ser una sola cosa o només en tenim el 
nom. Crec que és l'hora de cercar una solució i no fer la 
guerra cadascú pel seu costat. Crec que som suficient
ment conscients per a descobrir que la única cosa que 
aconseguim és fer-nos mal a nosaltres mateixos.

Hem d'ésser conscients que el club no és perfecte en 
les seves estructures organitzatives, però hem de pensar 
que el Club som tots; o tots ens unim per fer un Club 
millor o tots el ferem mal bé.

JORDI RIBERA i ROMANS

3La «E'.nm·na Del B on H)x
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1) U N  ESTIU  M ÉS; EL PERILL A  L 'A U T O V IA  DE S A R R IÀ

Si mal no recordem, era a finals d'agost del 79, quan 
aquesta Associació de Veins adreçava un comunicat al 
Consell Municipal advertint del perill que suposava la N-ll, 
"insuperable", al atravessar Sarrià de cap a peus. Avui, a 
finals d'agost del 80, l'autovia resta igual: potent, sobirana 
i altiva davant els veïns de Sarrià de Ter. No serà per 
manca de reunions, contactes i estudis entre Obres 
Públiques, el Consell i totes les AA.VV. de Sarrià. Després 
de les parcials mesures d'urgència preses ençà del 
setembre darrer —bandes sonores, limitació de velocitat, i

"anunci" de radar—, hi ha hagut un projecte d'instal.la- 
cions semafòriques en tot el decurs de l'autovia. Malgrat 
tot, aquestes no arriben, i els cotxes continuen 
atrevessant l'autovia a velocitats descontrolades. Senyors 
de la federació d'AA.VV. de Sarrià senyors del Consell, 
senyors d'Obres Públiques:

HEM D 'E S P E R A R  QUE HI I HAGI J" M ÉS  M O RTS A 
L 'A U TO V IA , PER  CO M ENÇAR A PREN D RE DECIS- 
SIONS FERM ES?

2) ESC O LA  PER A D U L T S  I C LA SSES DE C A T A L À
Com ja sabreu, aquesta Associació us convida a tots 

els que pogueu i tingueu oportunitat, a assistir a les 
classes de català i a les classes d'ensenyament per adults 
-Alfabetització, Certificat i Graduat—.El curs passat, foren 
poques les inscripcions que es feren al casc de Sarrià de 
Ter i sí més nombroses les de La Rasa, per això es va

optar per fer les classes allà. Que no quedi ningú per 
inscriure's. (Sabeu que no podem descuidar el millorament 
cultural general i l'assistència a aquestes classes en seran 
una bona mostra.

A.V. Sarrià de Ter
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LA
DE
N O SA LTR ES C R EIEM ...

En el Ple del Consell Municipal del dia 28 
de juliol es va fer un petiti esboc del que 
hauria d'ésser el Reglament de Funciona
ment Intern del Consell als plens. En aquest 
Reglament es deixa nul.la o quasi nul.la que 

• a aquest pas tot arribarà —la participació 
dels veïns de Sarrià i de les seves 
Associacions als debats i decisions.

Interpel·lats al respecte, varen donar 
dues excuses:

1.— La llei és així i mentre no es 
reformi...

2— Essent un Reglament intern, a ningú 
hauria d'importar.

Respecte a la primera al·legació cal dir 
que si la Llei és antiquada, no per aixo s'ha 
d'aplicar regressivament sinó al contrari 
tenint en compte la referencia obligada de la 
Constitució. Pero posats a parlar de la Llei, 
el que s'ha de fer és cumplir-la; sobre tot 
qui presumeix de legalitat. Perque segons 
l'esmentada Llei, alguns consellers no 
podrien esser-ho donades les incompatibili
tats dels llocs de residència, activitats 
professionals, etc. (Art. 33 del Reglament de 
Regim Local). Així que, senyor més formali
tat.

Parlant sobre la segona raó, s'obliden, 
potser deliberadament que tenen càrrecs 
públics. I com a tals, han d'estar al servei del 
poble. Com no us dóna vergonya dir-vos 
demòcrates davant la cacicada que voleu 
fer? Com us sentiu capapos de. tapar la boca

als veins de Sarrià i a les seves veritables 
entitats representatives com són les Asso
ciacions de Veïns. Vosaltres heu estat 
nombrats a dit pels respectius partits, a 
excepció del President, per representar a 
l'Ajuntament de Girona, "enfront" al poble 
de Sarrià.

Sarria i el seu Consell, tal com diu el 
preàmbul, és un cas especial i s'ha de 
tractar com a tal. Si els "delegats" són els 
representants dels partits de l'Ajuntament 
de Girona, les Associacions de Veïhs són els 
representants legals, i en aquest cas únics, 
del poble de Sarrià. Pretendre fer callar a les 
Associacions de Veïns és voler oblidar que 
estem en una democràcia; és voler oblidar la 
Constitució en el seu Art. 9-2. Es, en una 
paraula, neofranquisme.

Analitzem el projecte de Reglament en 
alguns dels seus punts:

1. — No hi ha intervenció ni explicació del 
treball realitzat en les Comissions. Com es 
sabrà si els consellers -treballen i el 
compleixen si no poden explicar-ho?

2 . — Perque es priva d'intervenció al 
poble? Com.es pot saber si el poble i les 
seves Associacions de veïns estan d'acord 
amb el que es debat si no poden 
expressar-se?

3 . — Com pot debatre's o refusar-se 
alguna cosa que ha estat aprovada o 
refusada anteriorment sense l'opinió dels 
\«ïns?

4 . — Qui és el responsable de cada 
Comissió? Perquà es parla de membres,

pero no de responsables. Quina finalitat 
tenen les Comissions si no informen al ple 
dels seus treballs? Les Comissions han 
d'ésser seccions auxiliars del Consell; no 
departaments desbrancats d'ell.

5 .— En quan al tema "Participació  
Ciutadana” és una presa de pel. Per tot aixo 
demanem:

1 —Que el Consell de Sarria es pronuncií 
clarament si és rçpresentant de 
l'Ajuntament de Girona "enfront” al 
poble de Sarrià. 0  pel contrari és el 
representant de Sarrià a Girona.

2 . — Que en els plens, i abans de
l'aprobació o no dels temes, es doni 
entrada a un torn d'intervencions 
dels veins i Associacions de Sarria.

3. — Que cada Conselleria tingui la seva
Comissió, essent el responsable de 
l'esmentat col·lectiu el Conseller cor
responent. I que a cada ple informi 
de la marxa dels treballs de les Comi- 
sions.

4 . — Que les intervencions dels veïns
també constin en acta.

5 . — Que es segueixi l'exemple de les
Comissions de Sanitat i Cultura, als 
responsables de les quals, Srs. Mera i 
Rodríguez felicitem.

En tota aquesta problemàtica deixem 
apart, i no ens referim per res a ell, al 
President del Consell. Es un altre tema.

Associació de Veïns de Sarrià.

EN JORDI CANIGUERAL S'ACOMIADA

Agrairia la publicació d'aquesta carta, 
que ja fa dies volia dirigir al Consell 
Municipal i que faig extensiva a tots els 
sarrianencs :

Companys del Consell:

Per estar a i servei d'alguna associació 
o organisme, juntament amb les capaci
tats individuals com a persona, s'han de 
reunir uns quants requisits que jo diria 
conjunturals: temps per desenvolupar el 
càrrec i il·lusió per realitzar la tasca.

En el meu cas, de membre del 
Consell, crec que s'ha d'anar encara més 
amb compte, perquè es serveix a una 
comunitat important, de variada compo
sició i que mereix l'èxit en l'esforç i 
treball d'aquest Consell.

En quant al temps, no tinc el 
suficient. El treball que tinc fa que 
poo s hores m’en pugui distreure, i 
aqu.o-us hores em són necessàries per 
altres activitats que em són fonamentals, 
com la família i d'altres. Crec que per fer 
una tasca una ica acurada en el 
Consell són necessàries unes (no forces, 
peró sí algunes) hores disponibles.

Per altre part un càrrec públic s'ha de 
servir amb una gran dosi d'il.lusió i 
esperança. Jo, fa uns vuit anys que estic
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lluitant (bé o malament) de forma 
ininterrompuda en organitzacions cívi
ques d'aquest meu car poble: Primer en 
el Patronat. Després a l'antic Ajuntament 
Després a l'Associació de Veins. (Po
dríem afegir-hi un breu interval en la 
formació de la U.E.S.) Tot això fa que 
no estigui cremat (no faig olor de 
socarrimat) però sí que estigui una mica 
desil·lusionat, desesperançat i de tornada 
de la problemàtica d'aquest meu poble. 
Pptser això que dic és massa gros. 
Diguem-ne que estic una mica cansat. 
Les incomprensions d'organismes i de 
persones, les crítiques a vegades siste
màtiques i (en determinats moments) les 
xafarderies i calúmnies personals, fan 
que hagin minvat en mí les il·lusions per 
una aportació constant, objetiva i respon
sable dintre del meu càrrec en el Consell.

És per tot això que honradament no 
em queda més remei que desistií; per la 
qual cosa presento la meva baixa (o si 
queda més bé, dimissió) irrevocable 
com a membre d'aquest Consell Munici
pal de Sarrià.

Malgrat això, sabeu que teniu en mi 
un amic.

Sempre vostre.

JORDI CANIGUERAL VlNALS.

ACLARIMENTS
A en Jordi Mercader:

Com a redactor del groppassat 
"Esboirant l'Entorn” del n.° 5 de 
"Poble", haig de fer els següertts 
aclariments:

1) L'article "El mercat, un dret i una 
necessitat" ha tingut molt bona acollida i 
opinions favorables, inclús en membres 
de la Junta de l'A.V. de Sarrià, que no 
desitjaven veure tal mercat.

2) La frase que acaba "pontificant" 
l'escrit entorn al mercat a Sarrià, va 
ésser escrita no per convicció sinó per 
motivar alguna opinió a la Revista.

3) El fet de manifestar que tenim un 
bon servei de marxants a Girona, no 
creiem que impliqui que Sarrià deixi de 
luitar per tornar a ésser aquell Poble que 
era. Amb això volem dir que és un fet 
consumat el que la gent vagi a Girona 
els dissabtes i dimarts, en gran part 
degut a la proximitat. Altrament creiem 
que la instal·lació d'un mercat implica un 
seguit de condicionaments, com seria un 
bon servei de neteja; fins avui,, els 
carrers deixen molt que desitjar, només 
cal donar un vol per La Rasa doncs en 
prou feina DaDereres hi ha.

4) La instal·lació del mercat és un 
DRET inqüestionable; sobre la NECESSI
TAT de que hi sigui, el temps i tots els 
ve'ins ens ho diran. En quant a la 
necessitat de la instal·lació d'una plapa- 
mercat permanent, endavant.
Gràcies MATIAS MARTI
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